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V KOČEVJU, DNE 23. MARCA 1957

Anketa z mladinskimi aktivisti

Okrajni komite LMS Kočevje je v prvi polovici meseca 
marca priredil seminar za vse mladinske aktiviste, ki delajo z 
mladino po vaseh. Bilo je 24 udeležencev. Prišli so iz vseh ob
čin. Med udeleženci seminarja je OK LMS izvedel pismeno an
keto o odnosu do Zveze komunistov. Nekatere značilne odgovore 
objavljamo.

vorimo o zaslugah poedincev. Ve
deti moramo, da je za današnjo 
mladino NOB končamo dejanje,

PREDSEDNIK REPUBLIKE 
V ZAGREBU

Predsednik republike Tito je s 
soprogo Jovanko prispel 19. marca 
v Zagreb. Tov. Tita in soprogo sta 
na železniški Jposfejl v Zagrebu 
sprejela predsednik hrvatslkega 
Sabora dr. Vladimir Bakarič in 
podpredsednik republiškega Izvrš
nega sveta Ivan Krajačič. V nju
nem spremstvu je tov. Tito obiskal 
tovarno električnih strojev »Rade

njene pridobitve pa normalno sta- Končar«. Tu so ga pozdravili pred-

Med udeleženci sta bila dva že 
člana Zveze komunistov. Trije mla
dinci so povedali, da ne morejo 
postati člani Zveze komunistov, če
prav sami to želijo, ker nanje še 
močno vpliva okolica, v kateri ži
vijo. Dva sta izrazila, da ne želita 
postati, ker sta »svobodna držav
ljana«. 17 mladincev in mladink pa 
je izrazilo željo postati član ZK. 
V razgovoru, oziroma anketi o teh 
vprašanjih, je mladina povedala 
mnogo. V slednji anketi se zrcali 
ogromen ugled, ki ga ima Zveza 
komunistov med mladimi ljudmi. 
Ugotovili pa smo tudi slabosti, ki 
se v odnosu do mladine pojavljajo.

Več mladincev je v anketi napi
salo: »Postati član Zveze komuni
stov je moj življenjski cilj. Orga
nizacijo sem vzljubil, ker vidim, 
da so v njej ljudje z ogromno vo
ljo in vztrajnostjo, odločeni se bo
riti in žrtvovati samega sebe za 
Uspešen socialistični razvoj. Ven
dar bo. želel, da sem sprejet in 
vključen v organizacijo, ki ni v 
kraju, kjer živim. Domačim čla
nom sicer zaupam, ker jih po
znam, da so pošteni. Toda med 
njim je preveč osebnih obračunov 
in prepirov. Preradi govorijo le o 
zaslugah poedincev, premalo pa 
živijo z nami, mladimi. Čutimo, da 
bi nam morali več zaupati. Nas 
zelo boli. da še vedno kritično pre
sojamo človeka po tem, kje je bil 
med revolucijo in kaj je delal. 
Starejši člani zelo radii tarnajo o 
prezaposlenosti. Radi pripoveduje
jo, koliko funkcij imajo. Izgleda, 
da so nekateri ljubosumni na funk-

f9La» ktrnientat

Kje so sredstva?
Dosti smo pisali in še več go

vorili o borbi proti alkoholizmu. 
Alkohol, to največje zlo človeške 
družbe, je še močno priljubljen 
tudi pri nas. Mnogo družin je ne
srečnih, ker imajo družinskega, 
poglavarja — očeta, pijanca. Al
kohol uničuje družine, je povod 
za prepire, bolezni in revščino. 
Hvalevredna je bila pobuda ljud
ske oblasti, da se ustanovijo po
sebni fondi, iz katerih se bodo 
črpala sredstva za borbo proti 
alkoholu. Imenovan je bil tudi 
upravni odbor sklada za pravilno 
razdeljevanje sredstev v boju 
proti alkoholu.

Kakor smo zvedeli, je bil fond 
za borbo proti alkoholu prenesen 
iz okraja na občine in so taki 
fondi pri vseh občinah. Zvedeli 
smo tudi, da je prišlo v te fonde 
v letu 1956 okrog 10,000.000 din. 
Sedaj pa se vprašamo, koliko so 
bili ti fondi res izkoriščeni v na- 
Inen, za katerega so bili usta,- 
novljeni? Kolikor vemo, so sc 
fondi za ]>orbo proti alkoholizmu 
uporabili za, vse kaj drugega, sa
mo za kar so bili določeni, se je 
uporabilo bore malo ali pa sploh 
nič.

S samimi besedami še dolgo 
ne bomo izkoreninili ali vsaj 
omejili alkoholizma. Vprašamo 
se, zakaj se niso izkoristila sred
stva, ki so bila zbrana za borbo 
proti alkoholizmu v ta namen? 
Čakamo odgovora in pojasnila!

V naših gostinskih obratih 
skoro ne dobiš druge pijače, ka
kor alkoholne. — Brezalkoholne 
Pijače so razmeroma drage in 
gredo zato le malo v promet, že 
prej smo omenili, da pbstojajo 
fondi za preprečevanje alkoholiz
ma. Ali ne bi bilo mogoče, da bi 
Prejemali gostinski obrati iz teh 
fondov dotacije za prodajo brez
alkoholnih pijač, ki naj bi bile 
zato cenejše in vsakomur dostop
ne? Tožimo tudi, da imamo v na
šem okraju preveč mleka, na 
drugi strani pa mleka v indu
strijskih središčih primanjkuje 
oziroma je drago. Ali ne bi uved
li prodaje mleka, po primernih 
cenah seveda, v nekaterih naših 
gostiščih in menzah? 1

cije. če jih izgubijo, ljudje ne bo
do več govorili o njih, kaj so. Ta
ko imajo nekateri tovariši tudi se
dem in celo več funkcij.« Mladin
ci imajo prav, saj v našem okra
ju dela le 13 mladincev in mladink 
v raznih sveltih pri občinah.

že površen opazovalec lahko iz 
tega razbere misli im čustva mla
dega človeka. Mislim, da je prav, 
da je v naših ljudeh živ ponos na 
delo v času revolucije. Borce ima 
mladina zelo rada. Vztrajno poslu
ša, kar ji pripovedujejo. Zato mo
ramo vedeti, k je, kdaj in kako go

nje. Saj je ta mladina rojena že 
na predvečer revolucije in je še kot 
otrok pričakovala partizane. Za,to 
prav gotovo ne nosi nobene odgo
vornosti za dejanja starejših svojih 
sorodnikov ali prijateljev. Genera
cija, ki sedaj živi in dela-, v ljudski 
mladini ali izven nje, živi vsa v 
današnjem času, ki določa tudi 
njene težnje in opredelitve. To je 
mladima, ki j,e dobila novo sociali
stično vzgojo. Tovariši, ki še da
nes mlade ljudi ocenjujejo le z vi
dika preteklosti, nimajo prav. Ti 
nimajo jasnih pogledov na naš raz
voj, še manj pa poznajo potrebe, 
ki jih ta razvoj zahteva. Taka

sodnik LO Zagreba Večeslav Ho- 
ljevac, direktor tovarne in drugi. 
Tov. Tito se je mudil v tovarni 
več kot dve uri in se podrobno za
nimal za delo v tej tovarni. Na 
kraju je delovni kolektiv podaril 
predsedniku Titu majhen elektro
motor.

OBISK IZ POLJSKE 
V naši državi se mudi delega

cija Ljudskega odbora mesta Var
šave. Delegacija je gost Ljudskega 
odbora Beograda. Gostje so si ogle
dali več tovarn v Beogradu. Obi
skali so tudi Urbanistični zavod in

Nadaljevanje na 2. strani gta:n0 konferenco mest.

SEJA SVETA ZA GOSPODARSTVO OBLO RIBNICA

Ribnica dobi tržnico
Na, zaidnji seji Sveta za gospo- posleni ženi zelo težko opravljati 

damstvo je bito sklenjeno, da se ta- taka dela. Sedaj pa bodo lahko v 
koj prične z ureditvijo potrebne krpalnico nesle zakrpat obleke ali 
tržnice V Ribnici. Že dolgo se go- nogavice. ObLO je obljubil, da bo 
vori o tem vprašanju pa je vedno nabavil šivalni stroj za krpalnico.
ostalo nerešeno. Svet je odločno 
vztrajal, da se uredi tržnica z raz
položljivimi sredstvi občine.

Gospodarski svet je razpravljal 
tudi o mlečni restavraciji v Ribni
ci. Upravljala naj bi jo kmetijska 
zadruga, kolikor pa ita ne bi ho
tela, naj bi se uprava restavracije 
ponudila drugemu interesentu. V 
Ribnici bi bila taka restavracija 
zelo potrehria, da bi se delovni člo
vek lahko okrepčal s svežim ali 
kislim mlekom in drugimi mlečni
mi izdelki. Mleko je še vedno naj
cenejša pijača in tako bi bila omo
gočena večja potrošnja mleka. 
Mleka je vedno več in sprašujemo 
se, kam z njim, ,zato je res treba 
misliti na osnovanje take restav
racije.

Svet je razpravljal tudi o grad
nji vodovoda v Dolenji vasi, Pri
gorici in Nemški vasi. Vodo po
trebujejo in predstavniki so bili 
mnenja, da bodo ustanovili odbor 
za gradnjo vodovoda. Zbirali bodo 
tudi lastna sredstva, Občina Rib
nica bo priskočila po svojih močeh 
na pomoč.

Društvo žena in dom bo ustano
vilo krpalnico, v kateri bo zapo
sleno nekaj žena. Tudi ta problem 
bo v Ribnici rešen, saj je bilo za-

Društvo pa se bo obrnilo po po
moč na Okrajni zavod za pospe
ševanje gospodinjstva, ker pravi
jo, da bi potrebovala za začetek 
vsaj tri šivalne stroje.

K. P.

-k
RUDNIKU je odobren 

KREDIT
Rudnik rjavega premoga Kočev

je je dobil investicijski kredit v 
višini okrog 300,000.000 din. Ta 
sredstva bodo uporabili za gradnjo 
ind istrijske proge, gradnje nove 
separacije, nadalje ureditev črpa
lišč v jami in pa podaljškov jam
skih upadnikov. Z delom bodo za
čeli takoj, ko bodo prejeli prvi ob
rok investicijskega posojila. Brez 
dvoma se bo produkcija premoga 
v rudniku z izvršitvijo navedenih 
del znatno dvignila.

Spet je minil teden, poln razno
vrstnih političnih dogodkov. Pred
sednik indonezijske republike Su
kamo je razglasil obsedno stanje

perskega ljudstva nadškof Maka- 
rios.

Egipčani so zopet prevzeli oblast 
v Gazi, nastavili svojega guver-

poveljinikov. Le-ti so se uprli za
radi tega, ker da je bila vlada 
ppeveč centra,listična. Sestavljena 
je bila nova vlada, ki ima odgovor
no nalogo, da reši vsa pereča vpra
šanja.

Na Cipru še vedno ni miru za
radi trmoglave politike Angležev. 
Uporniki so v zadnjem času razši
rili na otoku Cipru letake, ki za
htevajo ustavitev vseh vojaških 
operacij na otoku takoj, ko bo iz
puščen iz pregnanstva voditelj ci-

rMal tuzgooot
O šoferjih smo slišali in brali zaj. Sploh je vožnja v zimskem 

več slabega kot dobrega. Vendar času od Sodražice do Trave težav
ne gre metati vseh šoferjev v en na in naporna ter zahteva, vsega 
koš. Tov. Janko Cigale, šofer na človeka. Vsa manjša eventualna 
avtobusu, ki vozi na progi Trava popravila opravim sam. Izogibam 
—Kočevje, je med naj,boljšimi šo- se alkohola, ki je za šoferja, naj- 
ferji v našem okraju. Pogovorili večje zlo,« je zaključil pogovor tov. 
smo se z njim o njegovem delu. Janko.
Takole nam je pripovedoval:

»Z motornimi vozili sem znal 
upravljati že v stari Jugoslaviji. 
Svojega šoferskega poklica nisem 
opustil niti v partizanih, kjer sem 
bill v avtomobilski edinici. Vojna 
je .minila. Leta 1947 sem dobil me
sto šoferja na avtobusu, ki vozi 
na progi Trava—Kočevje. 1. maja 
letos bom praznoval 10-letnico, kar 
vozim na tej progi z istim avto
busom. Imam namreč še vedno 
stari avtobus, ki je menda med 
najstarejšimi v Sloveniji. Avtobus, 
s katerim upravljam, je bil doslej 
dvakrat v »generalni«, kar je pač 
običajno. Trčenj ali podobnih ne
zgod nisem imel, prevozila pa sva 
z avtobusom kakih 350.000 km, to 
je skorlaij toliko, kakor če bi ’ de
setkrat prevozila okrog naše Zem
lje.

Težave so v tem, da je avtobus 
premajhen. Glede na veliko število 
potnikov bi moral biti avtobus na 
tej progi vsaj za 50 ljudi, »moj« 
pa jih ne more toliko vzeti, živim 
v upanju, da se bo ta, moja želja 
prej ali slej izpolnila, šoferski po
klic je lep, pa tudi odgovoren. 
Spomnim sei kako je bilo preteklo 
zimo v sodraškem klancu pod Va- 
govko. Cesta je bila poledenela in 
tedaj je kar nenadoma zasuknilo 
avtobus, da je prvi del gledal na-

zaradi uporov nekaterih vojaških nerja jn pre^p ,tucii ,VSo varnost
no službo. Izraelcem to ni po volji, 
zato vzbujajo izjave odgovornih vo
diteljev? Izraela zaskrbljenost, ker 
izjavljajo, da hoče Egipt obnoviti 
vojno, ,kar pa je samo krinka, da 
povzročajo s tem nova žarišča voj
ne nevarnosti.

Sovjetska vlada je poslala ude
leženkam v zahodnoevropskem 
skupnem tržišču in Evroatomu (Za
hodni Nemčiji, Italiji, Belgiji, Nizo
zemski, Luksemburgu in Franciji) 
deklaracijo, v kateri predlaga, naj 
bi te države opustiie načrte o usta
novitvi Evroatoma jn skupnega ev
ropskega tržišča, namesto tega pa 
formirale takšne organe na vse
evropski ravni, kjer naj bi more
biti sodelovale tudi ZDA. O tem 
naj bi se pogovorili na 'bližnjem za
sedanju ekonomske komisije OZN 
za Evropo,.

V Veliki Britaniji stavka 200.000 
ladjedelniških delavcev, to je 70 
odst. delavcev britanskih ladjedel
nic.^ Zahtevajo 10 odst, povišanje 
plač.

Stavka v Vel. Britaniji 'grozi, da 
bo zavzela zelo širok obseg, ker 
se stavkujočim namerava pridru
žiti še 300.000 železničarjev in 2 
millj. kovinarjev. Tudi posredova
nje britanske vlade ni ustavilo 
stavke, ker delodajalci nočejo 
ugoditi upravičenim zahtevam de- 
lasfcva. Stavka bo vsekakor napra
vila velike gospodarske zastoje.

Te dni je prispela v našo državo 
delegacija Komunistične partije 
Francije, ki bo vodila razgovore s 
predstavniki Zveze komunistov Ju
goslavije. Predstavniki francoskih 
komunistov bodo ostali pri nas te
den dni in v tem času obiskali tu
di razne kraje.

Pri letališki nesreči se je smrtno 
.ponesrečil predsednik filipinske re
publike. Na. njegovo mesto je pri
šel dosedanji podpredsednik Gar
cia.

Francozi so v Alžini postavili 
pred sodišče 21 Alžircev. Obtožu
jejo jih številnih atentatov. Na 
proces je iz Pariza prišlo 17 odvet
nikov.

V Beograd je prispela na obisk 
delegacija sovjetskih žena. Kot 
gost Zveze jugoslovanskih ženskih 
društev bodo prebile v naši drža
vi več dni.

Janko Cigale

Tov. Janko Cigale je med ljud
mi splošno priljubljen, kar nam v 
svoji skromnosti seveda ni pove
dal. S svojo marljivostjo je res 
lahko za zgled ostalim šoferjem. 
Mi mu pa želimo, da hi še naprej 
varno vodil avtobus v zadovoljstvo 
potnikov, kakor tudi v svoje.

Globoko nos je prizadelo 
smrt Moše Pijada

V petek, 15. marca zvečer, je 
nenadoma udarila med nas ža
lostna vest, da je v Parizu nena
doma umrl predsednik Zvezne 
ljudske skupščine tov. Moša Pi- 
jade. Pokojni predsednik je pri
spel v Pariz po povratku z eno
tedenskega obiska v Veliki Bri
taniji, kjer je s parlamentarno 
delegacijo, kateri je načeloval, 
opravil veliko delo v korist miru 
in sožitja med narodi.

V soboto popoldne, to je 16. 
marca, je posebno letalo prepe
ljalo posmrtne ostanke velikega 
revolucionarja in borca za delav
ske pravice Moša Pijade v Beo
grad. Njegov prihod je bil veli
časten v žalosti, ki je objela mili
jone državljanov vseh poklicev in 
slojev Jugoslavije. Ganljivo je bi
lo srečanje z mrtvim soborcem in 
dragim prijateljem — maršalom 
Titom, Kardeljem, Rankovičem, 
Leskovškom in drugimi. Pokojni 
predsednik Zvezne ljudske skup
ščine Moša Pijade se je po uspe
lo opravljenem delu vrnil domov, 
v svoje rojstno mesto Beograd — 
mrtev.

Posmrtne ostanke Moše Pijade 
so po prihodu v Beograd prenes
li v poslopje Zvezne ljudske skup
ščine. V nedeljo ob 9. uri dopol
dne se je začelo pravo romanje 
deset in deset tisočev ljudi vseh 
starosti in poklicev, Beograjča
nov in prebivalcev iz ostalih pre
delov države k mrtvemu pred
sedniku. Bili so to' ganljivi pri
zori, solze so se blestele v očeh 
tisočerih, Id so žalovali v neiz
merni žalosti za dragim prijate
ljem,učiteljem, borcem in revolu
cionarjem, ki je postavil temelj 
naše Partije. Brezštevilni so bili 
venci — skromno priznanje njih, 
ki toliko dolgujejo dragemu Mo. 
ši. Zvezna ljudska skupščina, 
Centralni komite Zveze komuni
stov Jugoslavije in pokojnikova 
soproga Lepa Pijade, so prejeli 
na tisoče sožalnih brzojavk.

Pokojni predsednik Moša Pija
de je bil rojen 4. januarja 1890 
v Beogradu. Član Komunistične 
partije Jugoslavije je bil 37 let. 
Svojo revolucionarno pot je začel 
takoj po prvi svetovni vojni, ko 
se je vključil v delavsko gibanje. 
Njegovo življenje je bilo najtes
neje povezano z bojem in življe
njem naše Komunistične partije, 
z bojem množic za socialno in 
narodno osvoboditev. Bil je 14 let 
v ječah. Pokojni Moša Pijade je 
študiral slikarstvo in postal aka
demski slikar. Leta 1910 pa se je 
začel ukvarjati z novinarstvom. 
Leta 1925 so Mošo Pijada are
tirali in obsodili na 12 let ječe 
ter mu kasneje zaradi politične
ga dela in nenehnih bojev, ki so 
jih vodili komunisti v kaznilni
cah, naložili še 2 leti ječe. V je
či je Moša Pijade prevedel naj
večje delo Marksa, — »Kapital«. 
Razen tega je prevedel v naš je
zik tudi druga važna dela znan
stvenega marksizma.

Po vdoru okupatorja v Jugo
slavijo najdemo pokojnega Pijar

da kot organizatorja vstaje v 
črni gori, pozneje pa v Vrhov
nem štabu. Vršil je odgovorne 
funkcije. Bil je podpredsednik 
AVNOJ in imel tudi druge funk
cije. Na V. kongresu KPJ, julija 
1948, je bil izvoljen za člana po
litbiroja CK KPJ. Bil je tudi 
večkrat vodja parlamentarnih 
delegacij v tujih deželah. Na VI. 
kongresu KPJ je bil izvoljen za 
člana Izvršnega komiteja Cen
tralnega komiteja, na TV. kon
gresu Ljudske fronte pa za čla
na Predsedstva SZDL Jugoslavi
je. Leta 1953 je bil izvoljen tudi 
za predsednika Zvezne ljudske 
skupščine. Moša Pijade je nosi
lec mnogih visokih odlikovanj.

V ponedeljek 18. marca je bilo 
zadnje slovo od pokojnega Moše 
Pijada. Ulice, po katerih se je 
premikal pogrebni sprevod, so se 
napolnile z deset in deset tisoči 
ljudi. Za krsto pokojnika so sto
pali z bolestjo v srcu njegovi so
rodniki, naši najvišji politični in 
državni voditelji, šefi diplomat
skih predstavništev, generali JLA, 
republiške delegacije in drugi, 
žalnemu sprevodu so se priklju
čili tisoči Beograjčanov. Na vrhu 
Kalemegdana, kjer bo počival 
veliki Pijade, se je pogrebni spre
vod ustavil. Pokojnikov tovariš 
iz ječe in njegov najbližji prija
telj, predsednik republike Tito, 
mu je spregovoril v zadnji po
zdrav. Z besedami: »Ti si, dragi 
tov. Moša, mnogo in vdano delal 
za zbliževanje narodov, za njiho
vo prijateljsko sodelovanje na 
enakopravnih osnovah, za krepi
tev miru in progresivnih sil po 
svetu, s čimer si mnogo pripo
mogel k mednarodnemu ugledu 
in uveljavljanju politike naše dr
žave. Pri tem delu si tudi kon
čal svoje plodno življenje ... 
Dragi tov. Moša! Poslavljamo se 
od tebe z globoko žalostjo ne sa
mo mi, tvoji najbližji tovariši, 
ne samo člani Zveze komuni
stov, temveč vsi delovni ljudje 
in narodi naše države... Večna 
ti slava, dragi naš tovariš Mo
ša!« je končal svoj žalni govor 
predsednik republike Tito.

Tov. Moša Pijade je odšel od 
nas. Njegova dela pa bodo osta
la med nami in so globoko zapi
sana v srcih naših ljudi.

Nenadna vest o smrti predsed
nika Zvezne ljudske skupščine 
tov. Moša Pijade je globoko od
jeknila tudi v srcih delovnih lju
di našega okraja. Vest o smrti 
je bila tako nepričakovana, da 
skoro nismo mogli verjeti. Toda 
bila je resnica. Tov. Moša Pija
de je odšel od nas za vedno. V 
počastitev velikega sinu naše do
movine so tudi naša podjetja in 
ustanove po svojih sindikalnih 
podružnicah imele komemorativ- 
ne svečanosti.

Na OLO je predsednik OO 
SZDL tov. Jože Klarič govoril o 
življenju in veličini dela Moše 
Pijada ter o veliki izgubi, ki je 
prizadela Zvezo komunistov Ju
goslavije in vse jugoslovanske 
narode.



Stran 2 »NOVICE«, 23. marca 1957 štev. 13

ZunanfepaCitičm 
komentai =

Kriza na otokih
Podobno kakor Japonska je 

tudi Indonezija otoška država. 
Veriga tisočerih otokov začenja 
pri strateško važnem Malajskem 
polotoku in sega tja do Filipinov 
in pred vrata Avstralije. To da
je tej deželi izjemno velik voja
ški pomen. Velike zaloge kavču
ka in nafte — obe surovini sta 
zelo pomembni v vojni industriji 
— poleg drugega kolonialnega 
blaga, sta že od nekdaj privab
ljala številne osvojevalce.

Ko se je po zadnji vojni In
donezija osvobodila holandskega 
gospodstva in postala neodvisna 
dežela po hudih bojih in posredo
vanju Združenih narodov, so de
želo začeli pretresati številni no
tranji spori, ki so prav v zad
njem času dosegli svoj vrhunec. 
Največ ji indonezijski otok Suma
tra je skoraj v celoti odpovedal 
pokorščino centralni vladi na Ja
vi. Vladi je sicer uspelo pokoriti 
severni del tega otoka, vendar pa 
v sredini otoka še vedno vlada
jo uporni oficirji. Zadnje tedne se 
je politična kriza vedno bolj in 
bolj ostrila in je privedla do od
stopa predsednika vlade Sostroa- 
midjojai, kar je položaj v deželi 
še posebno poslabšalo.

Glavno opozicijo proti vladajo
či nacionalni stranki tvorijo raz
ne muslimanske stranke, ki za
htevajo državno ureditev na pod
lagi Korana, Predsednik indone
zijske republike Sukamo je proti 
krvavemu obračunavanju med 
strankami in je predlagal vzpo
stavitev vlade vzajemne pomoči, 
v kateri bi sodelovale vse stran
ke in se skupno borile za. napre
dek Indonezije. To je v današ
njih pogojih za Indonezijo edino 
realni program in izhod.

Pri pretresanju indonezijskega 
položaja je prav posebno treba 
upoštevati dvoje: Nizozemci se 
še vedno niso sprijaznili s tem, 
da so izgubili to svojo najbolj 
bogato kolonijo, kar dokazuje tu
di njihovo zadržanje v zvezi z 
Zahodnim Irianom. Zato je po
polnoma razumljivo, da je njihov 
kapital zainteresiran, da se Indo
nezija v svojem notranje politič
nem življenju ne uredi in stabi
lizira. Indonezija je ena izmed 
držav na vzhodnem robu azijske
ga kontinenta, ki ni član Pakta 
za Jugo-vzhodno Azijo, poleg te
ga pa je zelo aktivna pri širje
nju načel miroljubnega sožitja. 
To zaradi strateškega položaja 
Indonezije nikakor ne ustreza 
članom omenjenega pakta, ker je 
zaradi odsotnosti Indonezije v 
tem paktu nastala nekakšna 
praznina v najbolj občutljivem 
delu Azije. Vojaški bloki se s 
tem ne morejo strinjati, ker to 
zmanjšuje njihov pomen. To je 
tudi eden izmed razlogov, zakaj 
mnogi sosedi Indonezije želijo, da 
bi se spremenila zunanja politi
ka te dežele, za kar je pa seve
da potrebno najprej spremeniti 
odnos notranjih sil v Indoneziji.

Predsednik Sukarno, kot držav
nik z zelo širokim obzorjem, se 
dobro zaveda, da bi zmaga mu
slimanskih sil v Indoneziji spra
vila v nevarnost samostojnost in 
neodvisnost te države, hkrati pa 
bi bistveno zadržala njen razvoj. 
To bi za ta del Azije imelo velik 
pomen, ker danes Indonezija s 
svojo vlogo v tem delu sveta po
zitivno vpliva na medsebojne od
nose med narodi. Njena aktivna 
vloga se je še posebej pokazala 
v Bandungu na konferenci azij
sko afriških dežel.

Iz vseh gornjih vzrokov iskre
no želimo, da bi mlada indone
zijska republika premagala vse 
težave, pred katerimi se je zopet 
znašla in da bi uredila svoje no
tranje življenje in nadaljevala s 
svojo politiko samostojne in neod
visne države. Ni nobenega dvo
ma, da je to v interesu vseh, ki 
želijo mir ne samo v tem delu 
sveta.

B. Mikoš

SODNIK ZA PREKRŠKE PIŠE...

Le z upoštevanjem predpisov bomo zmanjšali prestopke
Večkrat beremo o težjih ali laž

jih prometnih nesrečah, ki pa če
stokrat pustijo za seboj razne po
sledice. Kljub temu, da se vedno 
opozarja na vzroke nesreč in kljub 
stalni kontroli organov LM se šte
vilo nesreč povečuje. Prav tako je 
tudi z ostalimi prekrški kot je na 
primer neprijavljeno prebivališče, 
najdejo se ljudje brez osebnih iz
kaznic, pojavljajo se razni prekr
ški na področju gospodarstva, de
lovnega razmerja itd. Pri vsakem 
dogodku, zlasti pri prometnih ne
srečah, se hoče prizadeti opravičiti 
s tem ali onim izgovorom, največ 
pa s tam, da ni bil seznanjen z za
koni, zakonskimi predpisi itd. Ta
ka opravičila pa so brez osnove.

V tem sestavku bi se dotaknil 
nekaterih problemov, Iti se največ
krat pojavljajo in o katerih me
nim, da je potrebno govoriti z na
menom, da ise v bodoče zmanjša 
število prekrškov z navedenih pod
ročij. Da bi pa to dosegli, je po
trebno, da v kratki analizi vidimo 
vzroke, ki vodijo do prekrškov.

KRŠITEV CESTNIH 
PREDPISOV

Kršitve predpisov cestnega pro
meta izhajajo največ zaradi ne- 
opremljenosti dvokoles, motornih 
vozil, kakor 'tudi vprežnih vozil. 
Kljub temu, da vsakdo ve, da mo
ra biti vozilo opremljeno z lučjo, 
odfoljalnim steklom, signalnimi 
napravami itd., v pretežni večini 
tega lastniki vozil nimajo. Ravno 
tako ne upoštevajo ostalih predpi
sov, kakor so pravilnost vožnje, 
parkiranje, prednost vozil itd. Vsi 
navedeni elementi, vsaj kot je do- 
sedaj pokazala praksa, so povzro
čitelji pogostih nesreč, ki večkrat 
zahtevajo tudi smrtne žrtve. Takih 
primerov nam ne manjka in jih ni 
potrebno naštevati. Poudaril bi sa
mo to, da bi bilo treba zlasti šol
ski mladini, ki se vozi z dvokolesi 
v šolo. posvetiti večjo skrb in jo 
poučiti o pravilnosti vožnje na ce
sti. Pokazalo se je, da mladina ze
lo nepremišljeno vozi po cestah, 
zlasti skozi naseljene kraje, kjer je 
še večja nevarnost.

Ker so pri nas gosto naseljeni 
kraji, naj omenim primer, ki je še 
posebno značilen. To velja pred
vsem za Dolenjo vas, Gorenjo vas 
pri Ribnici in Sodražico. Te vasi 
so gosto naseljene, poleg tega ima

jo v teh krajih tudi živinska napa
jališča. živino čestokrat vodijo na 
napajanje tako, da gre sama brez 
nadzorstva po sredi ceste. Nevar
nost je še večja, ker je večinoma 
cesta nepregledna In zaradi tega 
pride do nesreč.

Tudi o potovanju z železnico je. 
treba reči nekaj besed. Posebno 
naj velja to za Dobrepolje. Iz tega 
kraja odhaja vsak dan v službo 
večje število delavcev. Ker pa je 
postajališče precej oddaljeno od 
okoliških vasi, nekateri potniki ča
kajo na vlak kar ob progi in po
tem skačejo na vlak. To velja 
predvsem za potnike iz Zdenske 
vasi. Kljub večkratnim kaznim se 
še vedno dogajajo ti primeri. Vpra
šamo se. če je bolj pametno ska
kati na vozeči vlak in s tem tve
gati življenje, kot vstopati in iz
stopati na železniški postaji, ki je 
v ta namen zgrajena.

Vozniki, predvsem iz Loškega 
potoka, vozijo les na postajališče 
oz. skladišče žlebič. Cesta na tej 
relaciji je zelo slabo pregledna in 
ima ostre ovinke, kar je še večja 
nevarnost za prometne nesreče. 
Kljub temu se zlasti vozniki z 
vprežno živino ne zavedajo tega. 
To menim iz dosedanjih izkušenj; 
z vprežnimi vozili vozijo nepravil
no po levi, namesto po desni stra
ni ceste, nekateri celo kar po sre
di. Dogaja se tudi, da puščajo 
vezniki živino brez kontrole pred 
gostilnami, ali pa gre živina po ce
sti brez vsakega nadzorstva. Vo
zila tudi niso opremljena z lučjo. 
O vsem tem bi že zdavnaj moral 
razmisliti sleherni voznik in upo
števati tozadevne predpise.

VPRAŠANJE ŠUŠMARSTVA
Tudi na. področju gospodarstva 

je dovolj prekrškov, Zlasti oprav
ljanje dela brez obrtnega dovolje
nja predvsem v šiviljski obrti. Ta
ke primere imamo zlasti v občini 
Ribnica in Sodražica. Ti tako ime
novani »šušmarjl« vršijo obrt, za 
katero ne plačajo nikakih daja
tev, medtem ko .morajo obrtniki 
plačevati svoje obveznosti do skup
nosti.

Posebne vrste problem je samo
voljno klanje živine in to zlasti v 
Loškem potoku. Posestniki v tem 
kraju koljejo živino na svojih do
movih, meso pa potem prodajajo 
po hišah. V zagovor navajajo, da

ne morejo prehranjevati svoje živi
ne, ker nimajo dovolj krme, da je 
živina stara in jo ne morejo pro
dati mesarju itd. Stvar je v toliko 
bolj pereča, ker se meso doma za
klane živine prodaja brez veteri- morala 
narskega pregleda in je možnost za 
razna obolenja prebivalstva velika. 
Razumljivo je, da je tako dejanje 
kaznivo.

KOLIKO JE BILO KAZNOVANJ
Pa si oglejmo koliko in katerih 

upravno , kazenskih postopkov je 
bilo največ v lanskem letu na pod
ročju občin Ribnica, Velike Lašče, 
Dobrepolje, Loški potok in Sodra
žica. Skupno je bilo v upravno ka
zenskem postopku 461 oseb. Od 
tega števila odpade največ prekr
škov (97) na kršilce predpisov o

K članku „Dmžbeni plan - 
odsev gospodarske moči"

V št. 8 Novic od leta 1957 be- vatnih gozdov za % več kot go- 
remo »O družbenem planu okraja« zdov SLP, s katerimi gospodari 
poleg ostalega naslednje: Pred- KGP, žal moramo ugotoviti, da je
stavnik Gozdarske poslovne zveze po podatkih taksacije gozdov 
je med drugim poudaril, da bi se SLP, s katerimi gospodari KGP, 

voditi kontrola, kako se po površini za 4 odstotke več. 
trošijo sredstva za gradnjo gozd- če primerjamo razmerje vseh go
nih poti. To kaže primer gradnje zdov SLP okraja s privatnimi go- 
gozdne ceste, :ki je stala 400.000 zdovi, ugotovimo, da je državnih 
din, od katere pa praktično ne bo gozdov po -površini za 24 odst. več 
nobene koristi. in ne obratno.

Iz vsebine je razvidno, da se je
gradila neka gozdna pot, ki ne bo 
koristila nikomur. Vsebina je ne
določena.

Vaščani vasi Žurge so bili zelo 
zadovoljni s prispevki Okrajne 
uprave za gozdarstvo v Kočevju, 
s katerim jim je bilo omogočeno, 
da so 'popravili gozdna pota, da 
bodo lahko spravljali svoj les iz

cestnem prometu, na kršitev Ured- strmin. Beličani so bili deležni pri
be o prijavljanju prebivališča 81 
na kaljenje javnega reda in miru 
53, na opravljanje obrti brez obrt. 
dovoljenja 43 primerov. Na gospo
darskem področju je bilo največ 
prekrškov in sicer 77 pri: zatira
nju koloradskega hrošča, pri var
stvu javnih cest, pri požarni varno
sti, pri varstvu železnic in drugo.

spevka v letu 1955 in ni nikjer re
čeno, da ga ne bodo deležni več, 
kar vsi razumejo, razen nekaterih

Poglavje za sebe so podatki v 
4. št. Novic 1957. leta, kjer tov. 
Ožbolt v -članku »Les naše boga
stvo« navaja naslednje podatke: 
Splošno znano je, da se naši go
zdovi prekomerno sekajo že več 
kot 100 let. Lesne zaloge so pola
goma upadale in s tem je upadel 
tudi prirastek. Po taksacijstoih po
datkih so te zaloge v letu 1947 v 
Sloveniji znašale 111 milijonov 
kub. metrov — v letu 1951, ko je 
bila . izvedena druga inventarizaci
ja pa le 89 milijonov kub. metrov.

izjem. Tak je bil torej prioritetni Največji je bil posek v letu 1949, 
red pri popravilu gozdnih potov v ko je znašal 6,900.000 kub. me- 
bivši občini Osilnica. Za Žurgarsko trov, prirastek pa so v tem času 
pot, ki je po mnenju vaščanov ze- strokovnjaki ugotovili na 2,100.000 
lo koristna, ker je bilo skoraj ne- kub. metrov, 
mogoče spravljati les iz strmih

Tu so navedeni samo najznačilnej- žurgarskih gozdov, se je porabilo
šl primeri.

Te vrstice naj bi služile v pouk, 
kako je treba spoštovati predpi
se, ki so za to-, da se število ne
sreč čimbolj zniža, da ne bomo 
imeli nepotrebnih sitnosti in stro
škov.

Jože Babnik

300.000 din in ne 400.000, za pot 
v Belicah 50.000 din in v Bazgar- 
jih 50.000 din.

Če te podatke -primerjamo s -po
datki v 5. št. Novic, kjer tov. Ož
bolt servira podatke o gozdnem 
fondu, ki ga je prejel na Okrajni 
upravi za gozdarstvo, kjer je po-

Tudi intervju to-v. Ožbolta z do- leg ostalega rečeno: Sedanje zalo-
piljnikcm Novic v 9. št. Novic o 
delu bodoče Gozdarske poslovne 
zveze potrjuje, da je navzkriž s 
številkami, ko ugotavlja, da jepri-

Zadružniki v Laščah
V preteklem letu je odboru že

na zadružnic KZ Rob na Dolenj
skem uspelo pritegniti lepo število 
žena in deklet. Organizirale so več 
kuhinjskih in drugih tečajev. Na 
letnem zboru so se pogovorile o 
tem, kako in kje bod-o v tem letu 
uredile vrtove, kjer bodo pridobile 
praktično znanje o gojenju povrt- 
nin. Taki vrtovi naj bi bili v Ro

na
bil

stva, je potrdila tudi razprava 
letnem občnem zboru, ki je 
pred kratkim. O čem so razprav
ljali? Rešiti morajo najprej vpra
šanje nezaposlene delovne sile in 
zadrugo je treba gospodarsko osa
mosvojiti.

Zadruga je že postavila temelje 
delavnice za lesno galanterijo, kjer 
bo, kakor predvidevajo, v začetku

bu, Velikem Osolniku in Krvavi zaposlenih kakih 15 delovnih mo- 
peči. žene se redno dvakrat te- či. Da je zadrugo treba gospodar- 
densko sestajajo v večernih urah v sko osamosvojiti, so si zadružniki

Anketa z mladinskimi aktivisti

zadružni pisarni, kjer druga drugo 
praktično poučujejo v ročnih delih. 
Največ zaslug za to je vsekakor 
pripisati tov. Puk Angeli, ki je 
med zadružnicami glavna pobudni
ca in organizatorica. Ka.

OBČNI ZBOR KZ ROB
Da je KZ Rob z dosedanjim de-

na jasnem. Podjetje Dom Ljublja
na, ki je -bilo doslej glavni odje
malec lesnih izdelkov suhe robe, so 
na zbo-ra ožigosali kot nepravično toge opravlja v okviru, ki ji je

ge lesnih mas v našem okraju se 
gibljejo okrog 9,5 milijona kub. 
metrov, letni prirastek pa 243.360 
kub. metrov, ugotovimo, da niti 
iglice, niti lista gozdnega drevja 
ne bi bilo več na vseh površinah 
okraja.

Upravi za gozdarstvo so sicer 
znani podatki o gozdnem fondu in 
prirastku iz leta 1947 in 1951, ki 
jih navaja tov. Ožbolt v svojem 
članku. Bralcem Novic pa so ne
razumljivi, ker nimajo nobene zve
ze s tvamim stanjem lesnih za
log gozdov okraja, ki so navede
ne za temi astronomskimi števil
kami. Taki podatki bi veljali za 
vso Slovenijo, ne pa samo za Ko
čevje.

čeprav smo opozorili tov. Ož
bolta, da popravi napako v Novi
cah, tega ni storil. Taki podatki 
mečejo kaj čudno luč na Okrajno 
upravo za gozdarstvo, ki svoje na-

Nadaljevanje s 1. strani 
stališča mladino odklanjajo od de
la in boja za napredek, jo pasivi- 
zirajo in mobilizirajo za nasprot
no Stran. Cilji naše družbe zahte
vajo, da po vojni doraščajočo mla
dino drugače in popolneje ocenju
jemo.

Mladinec, ki je bil sprejet v 
Zvezo komunistov pred nekaj me
seci, mi je dejal: »Rad sem v or
ganizaciji. življenje v njej pa sem 
sl predstavljal drugače. Včasih do
bim celo občutek zapostavljanja, 
češ, kaj boš ti, Iti si še mlad. Po
slušaj nas starejše, mi imamo iz
kušnje. Zato molčim. Pripravljen 
sem podrejati se organizacijski di
sciplini in izvrševati naloge. Na se
stanke pa nekateri večkrat ne pri
dejo, ali pa jih čakamo dalj časa. 
Ne pričnemo točno. S-klepi se več
krat ponavljajo, premalo je do
slednosti. Oultim, da se v naloge, 
ki jih moramd izvršiti, premalo po
globimo, zato smo pri delu preveč 
organizacijsko p-rakticistični in 
-premalo globoki.«

Mladinec, ki tako gleda na or
ganizacijo, -gotovo ne misli slabo. 
Kakšen član Zveze komunistov se 
bo iz njega oblikoval, je popolno
ma odvisno od tovarišev, ki z njim 
delajo. Razumljivo je, da so izkuš
nje starejših mladi generaciji za 
njeno aktivno delo v razvoju naše
ga družbenega življenja potrebne. 
Vendar je važno, da večkrat po
mislimo, kako naj mlajšim svoje 
izkušnje posredujemo. Robato in 
ukazujoče prav gotovo ne. Jajz še 
nisem bil star 14 let, pa so ml bi

le vendar zaupane važne in odgo
vorne naloge. Od svojih tovarišev, 
čeprav bi bili lahko moji očetje, 
nisem nikdar slišal besede: »pre
mlad«. Gotovo so tudi o tem govo
rili, vendar so z menoj delali ka
kor z odraslimi. Kadar sem storil 
napako, so me poučili, kako naj jo 
popravim. Niso čakali, da neizku
šen sam iščem pot, ampak so mi 
jo pokazali. Tako so me učili in 
vzgajali v tovariša — člana Zveze 
komunistov. Te očetovske skrbi in 
materinsko -partijske vzgoje mla
dina najbolj pogreša. Mislim, da 
starejši -preradi govorimo o nalo
gah mladine, o njenem odnosu do 
raznih organizacij, premalo pa se 
pomenimo o odnosu teh organiza
cij do mladine. Redki so primeri, 
da se. očetovsko pogovorimo z mla
dincem ali mladinko o njegovem 
življenju, težavah, težnjah, potre
bah in željah. Mladina bo prej ali 
slej obsodila vsako zaskrbljeno 
-razpravljanje o vzgoji mladine in 
delu z njo kot frazo, če ne bomo 
pri delu z -mladino konkretnejši. 
Mlad človek želi dejanj.

Pri vzgoji discipline, oziroma 
pri kakršnem koli delu, v celoti 
velja pregovor: »Besede mičejo,
zgledi vlečejo.« Vsebina tega pre
govora zavestno živi v današnji 
mladini in to je prav.

Mladinci so o svojih težavah 
povedali še mnogo, vendar bo nji
hove predloge za boljše delo naše 
organizacije obravnavala okrajna 
konferenca ljudske mladine, ki bo 
v aprilu.

Ludvik Golob

in pristransko, za kar so bili na
vedeni tudi tehtni razlagi.

Zaradi tega so člani sklenili, da 
-more zadruga v primeru, če pod
jetje Dom Ljubljana ne spremeni 

lom med prebivalstvom odigrala sedanjega poslovanja, iskati novih 
važno vlogo za napredek kmetij- poti za prodajo teh izdelkov.

Žene iz Predgrada so praznovale
Tudi letos so se žene iiz Pred

grada zbrale 8. marca na prazno
vanje borbenega dneva žena. Pred
sednica Zveze ženskih društev v 
Predigradu, Weisova, je govorila 
zbranim ženam o pomenu prazni
ka. Lepo slovesnost so žene za
ključile z zakusko i-n petjem na
rodnih pesmi. Naj vam še to po
vemo. Letos so žene praznovale 
10-letnico prostovoljnega dela pri 
gradnji zadružnega doma v Pred- 
gradu. žene so prve zagrabile za 
krampe in lopate. Nakopale so 
o-kro-g 80 kub. metrov peska in ga 
tudi prepeljale -pred zidovje seda
njega zadružnega doma, prejšnje
ga gradiča kneza Auersperga. 
Gradič je bil med vojno -požgan, 
žene so takrat napravile vsaka po 
140 prostovoljnih ur, za kar so si 
upravičeno zaslužile priznanja in 
odlikovanja, ki so jih prejele od 
bivšega črnomaljskega okraja.

POJASNILO
V naši objavi v 4. št. Novic z 

dne 19. januarja 1957 »Les naše 
bogastvo« je v predzadnjem od
stavku zaradi tehnične napake iz
puščena beseda — -v Sloveniji. Star 
vek se pravilno glasi: »po taksa- 
cijskih podatkih so te zaloge v 
Sloveniji v letu 1947 znašale 111 
milijonov m3 ...«, kar s -tem po
pravljamo.

žene v občini Pred-grad se zave
dajo svojih dolžnosti. V raznih or
ganizacijah sodeluje 15 odbornic. 
Trudijo se za izboljšanje položaja 
žena in boljšo ljudsko prehrano. 
Med drugim so se žene odločile, 
da bodo okrog doma uredile zele
njavne vrtove. Veliko znanja so si 
žene in dekleta pridobile na ku
harskih in drugih tečajih. Tudi 
žene-za-družnice v Predgradu so 
sprejele nagradno tekmovanje. Le
tos bodo nadaljevale z ureditvijo 
zelenjavnih vrtov.

predpisan z družbenim planom.
OUG

KAKO BO S PAŠO V ČRNEM 
POTOKU?

V Črnem potoku imajo posest
niki okrog 60 ha pašnikov, pcfleg 
t-ega pa ima še vaška skupnost 
15 ha pašnikov. Ti pašniki so za
raščeni z grmovjem in drevjem. 
Lansko poletje je KGP Kočevje 
potegnilo -mejo med gozdom in 
travniki, tako da sedaj spadajo 
pašniki k gozdu. Meja -gre tik va
ških sadovnjakov. Kmetje se se
daj boje, da ne bodo več smeli 
pasti živine na teh pašnikih. 
Kmetje so zaenkrat še vedno za 
to zemljo obdavčeni kot za pašnik 
in ne za gozd. Zato trdijo, da bi 
se jim morala davčna osnova za 
bivše pašnike znižati. Nadalje že
le, da -bi del pašnikov v bližini va
si vaščani spet dobili za pašo, ker 
so tam tudi napajališča za živino.

Avgust Pleničar

Upravljanje kmetijskih pospodarstev
V naši kmetijski literaturi Ima- splošni del upravljanja gcspodair-

mo malo knjig, ki bi se bavile 
z upravljanjem kmetijskih pose
stev. Zadnja knjiga s tega pod
ročja je bila knjižica inž. Valenti
na Petkovška »Organizacija im 
uprava kmetije«, ki je izšla že le

stev, medtem ko bo posebni del te 
knjige šele izšel.

Knjižica ima na 128 straneh za
nimivo vsebino, ki j-o delno lahko 
vidimo iz poglavij, na katera je 
snov razdeljena: Osnovni gospo-

ta 1943. Vsekakor pa se občuti po- darski pojmi — Uvod v splošni 
treba po priročniku, ki naj osvetli del upravjanja kmetijskih gospo- 
nekatera bistvena vprašanja uprav- darstev — Proizvajalna sredstva v 
ljanjia in organizacije proizvodnje kmetijstvu — Agrarno stanje Slo- 
v naših kmetijskih gospodarstvih, venije jm Delo v Kmetijstvu. 
Zaradi tega je napisal inž. Vilko Na to knjižico opozarjamo vse, 
Štern za uporabo na kmetijskih Id sodelujejo pri upravljanju kme- 
gospodarskih šolah in za praktično -tijskih gospodarstev, posebej pa 
rabo knjižico »Upravljanje kme- še kmetijske zadruge, katerih vlo-
tijskih gospodarstev«, ki je izšla v 
zbirki učbenikov za kmetijske šo
le pri založbi »Kmečka knjiga« v 
Ljubljani. Ta knjižica obsega

gi v našem kmetijstvu je posveče
nega. tudi precej1 prostora. Dobi se 
v vseh knjigarnah ali pri založbi. 
Stane 160 din.

Spomini na Mošo Pijada
Po prestani robiji je tov. Josip 

Broz Tito leta 1935 napisal dalj
še poročilo o razmerah na robiji. 
Iz tega poročila povzemamo od
lomke, ki prikazujejo lik pokojne
ga Moše Pijada, ki je tudi v ječi 
ostal neomajen 'borec in revolucio
nar.

»Prihoda tovariša. M. Pijada v 
Lepoglavo smo bili zelo veseli, zla
sti jaz. Meni se je posrečilo do
biti ga za delo v kaznilniški elek
trični centrali, kjer sem tudi jaz 
delal kot elektrotehnik. Tu sva 
ostala skupaj, dokler me za kazen 
niso premestili v mariborsko kaz
nilnico. V Lepoglavi sem imel pri
ložnost spoznati značaj in življe
nje tega našega tovariša, ki je 
bil leta 1925 obsojen na 20 let za
pora, in vse -to zaradi muhavds-ti 
režima, ki je takrat mislil s to 
kaznijo zastra-šiti S. Radiča, ko je 
potoval po Evropi in se napotil ce
lo v Rusijo. Tovarišu Pijadu so to

kazen pozneje znižali na 12 let 
(lani je bil med drugimi tudi on 
obsojen še na dve leti zapora, ker 
je prepeval revolucionarne pesmi, 
tako da mora presedeti skupaj 14 
let robije). Tovarišu Pijadi je zdaj 
kakih 48 let. Zaradi muk, ki jih 
je doslej prestal na robiji, pa je 
videti mnogo starejši. Tovariš Pi- 
jade je študira-l na slikarski aka
demiji v Miinchenu še pred vojno. 
Pozneje je kot umetnik delal v 
Parizu, kjer je bil večkrat lačen 
kot sit. Med svetovno vojno se je 
mudil v Makedoniji, kjer je bil na
meščen na neki -gimnaziji kot uči
telj risanja in je nekaj časa celo 
na-domestoval ravnatelja gimnazi
je. Takoj po vojni je zapustil dr
žavno službo, opustil slikarstvo in 
se -kot komunist -posvetil novinar
stvu. Na prvem jugoslovanskem 
novinarskem kongresu v Sarajevu 
leta 1920 je bil izvoljen za prve
ga -tajnika tega združenja, ki je

bilo ustanovljeno na tem kongresu 
za vso SHS. Njegovo ostro pero 
je cesto zadelo nasprotnike delav
skega razreda v SHS. Urejeval je 
in neutrudljivo delal za razne ko
munistične časnike in revije, Ro 
prepovedi Partije in revolucionar
nega tiska je svoje delo nadalje
val, dokler ga končno niso areti
rali in leta 1925 zaradi tiskanja 
ilegalnega partijskega glasila- ab- 
isodili na 20 let robije. Ko je pri
šel na robijo, ni klonil, ni prekri
žal rok. Videl je, kaj manjka de
lavskemu razredu Jugoslavije, vi
del je, da je trelba prevaja-ti mar
ksistično literaturo. Delavskemu 
razredu v Jugoslaviji je bila po
trebna marksistična izobrazba, -to 
največje orožje v boju proti bur- 
žoaziji. Lotil se je dela. S pomoč
jo nekega tovariša je prevedel v 
naš jezik veliko Markovo delo 
»Kapital«, prevedel je tudi »Bedo 
filozofije« in še nekatera dela. S 
temi svojimi deli je storil proleta
riatu naše države velikanske uslu
ge. Svojo komunistično dolžnost je 
doslej dostojno izpolnjeval.

Tovariš Pijade se na robiji 
ukvarja tudi s slikanjem. Ker je 
kaznilnica obzidana z -visokim zi
dam, smo uredili zadevo tako, da 
je lahko slikal s strehe elektrar
ne, ki je ravna. Naslikal je več 
krasnih pokrajin. Ko je izčrpal ob
zorje s strehe, je začel slikati 
ohlalte, v čemer je res velik umet
nik — to so njegove naj-lepše sli
ke. Pri meni v elektrarni je s po- 
isehno ljubeznijo pazil na stroje, 
ko so obratovali. Cesto je izrazil 
željo, da bi postal delavec, kovi
nar. Drugače pa je še zmeraj' ti
sti stari borec. Spričo kakšne kri
vice, -ki jo stori uprava, zna vzro
jiti ne glede na disciplinsko ka
zen, ki ga čaka. Nekoč je kaznil
niški učitelj, ki je tudi režimski 
vohun, v kaznilnici pa tudi cenzu
rira pisma, mučil nekega mladega 
tovariša zato, ker v pismu ni ne
česa napisal po učiteljevi volji. Pi
jade je šel k učitelju posredovat in 
pri tem sta se sprla, ker je ta šol- 
mošter nazval komuniste bandite. 
Učitelj je oba poslal na raport. Na 
raportu se je ravnatelj prepričal,

da učitelj nima prav in ho-tel je 
kaznovati samo tistega mladega 
delavca, proti čemer je Pijade pro
testiral ter zahteval, naj kaznuje
jo tudi njega. Seveda so mu ugo
dili in vrgli so ga v »samim« . ■ •

Naslednji odlomek iz knjige »Jo
sip Broz-Tito — prispevki za živ
ljenjepis« prikazuje drobne iz he
rojskih dni pete ofenzive. V njem 
se spet srečamo s pokojnim Mošo 
Pijadom — borcem za svobodo ter 
najožjim sodelavcem tov. Tita.

»Ko smo prišli iz soteske Sutje
ske in se napotili ob prvih obron
kih proti Milihkladbm, sta se on
kraj poiti, iz temnega Konsura, za
svetila dva plamenčka in čez ne
kaj sekund sta -prižvižgali čez nas 
dve granati ter udarili v sotesko, 
polno vojske, nekaj sto metrov za 
nami. Spet so s Konsura blisnili 
štirje plamenčki. Granate so tre
ščile bliže. Nemci so o-genj čedar 
-lje bolj krčili. Tretjič nas je zasu
la prst, zadeli so našo kolono. Ti
to je bil na čelu. Na začelju je 
padel tov. Osmič, ki je v Proeoru 
prilšel v Spremni bataljon.

Potem so topovi utihnili. Znoči
lo se je, z nočjo pa je začelo de
ževati. Hodimo po gozdu, ne spre
govorimo niti besede, ker so po
ložaji blizu. Ognja ne smemo pri
žgati. Kolona zaostaja. Minute mi
nevajo. Za nami so še naše enote, 
Iti morajo hitro na položaj. Pred 
menoj stopa čika Janko-Moša Pi
jade. Midva sva izgubila zvezo in 
ne veva, v katero amer naj. greva. 
Govoriti ne smeva, marveč v dež
ju leževa v blato in tipljeva po 
mokri travi in blatu, ne bi li na
šla odtisov konjskih kopit. Po njih 
sva našla pot.

Tako se je tisto noč kolona Vr
hovnega štaba razcepila. V tem ko 
je ves bataljon šel skozi Milinkla- 
de in sestopil v dolino Hrčavke, so 
prišli Tito, Marko, angleška voj
na misija in vod tretje čete na vrh 
Milinklad šele, ko je bilo sonce 
že vzšlo. Tu je tovariš Tito izdal 
komandantu četrte brigade Vladi 
Djuroviču povelja, potem pa smo 
odrinili naprej, novim in zmagovi
tim bo-jem nasproti.«



Štev. 13 NOVICE«, 23. marca 1957 Stran 3

JOŽE SELŠEK, PREDSEDNIK OBLO RIBNICA,

Vsestranski napredek ribniške občine
ŠTIRJE RAZGOVORI, pa veliko odgovorov

V zadnjem obdobju se čuti v občini Ribnica močan gospo
darski utrip na vseh delovnih področjih. Naj navedemo najzna
čilnejše primere.

Kovinsko zadružno podjetje bruarju. Računajo, da bo vodovod
»Partizan« se bo še letos preselilo gotov v dveh mesecih. Bukovčani ° oca»ra a tudl

je bilo težko spraviti iz gozda in 
je ostal tam ter segnil. Ta cesta 
bo zelo velike gospodarske važ
nosti za Ribniško dolino. Veliko 

za razvoj
v nove prostore za železniško pro- so ise zavezali, da bodo prispevali 'uuli“allla' ® podaljškom ceste do 
vrt fhivšp p-ArnŽAl Za Tvrpurpflitp.v v a .tjuni vodovod dPTiar mAtprial in ' 0Ce V lavni goli bo ta lepi pla-

Pred občinskim praznikom občine Ribnica je naš sodelavec 
obiskal nekatere politične in gospodarske voditelje Ribnice in 
imel z njimi kratke razgovore. Iz teh razgovorov se vidi, da 
v Ribnici dobro gospodarijo, kar je zasluga delavnih in vztraj
nih prebivalcev ribniške občine.

JOŽE OVEN, PREDSEDNIK 
OhO SZDL

ustanovitev delavske gimnazije v 
Ribnici. Gimnazija ima štiri razre- 

V naši občini je včlanjenih v So- de in jo sedaj obiskuje 45 delav-
To si cialistimo zvezo nad 2000 članov, cev in uslužbencev. To je za naš

nančni in količinski plan dosegli in 
ga za nekaj odstotkov celo pre
segli. Druga leta nam je bolj trda 
predla in smo dosegali plan komaj 
80 odst. Realizacijo plana nam je 
letos omogočila rekonstrukcija ne
katerih naprav v podjetju. Zgradi
li smo sušilne lope, okvire za su
šenje surove opeke, betonske ste
ze in ostrešje za podaljšek krož-go (bivše garaže). Za preureditev za svoj vodovod denar, material in .

prostorov ter za nabavo potrebnih prostovoljno delo v skupm vredm- želljo mnogl turisti in ljubitelji na- Vaški odbori SZ so ponekod de- kraj velika pridobitev. Zelo veliko ne peči. Nabavili smo tudi mdtor-
’ P od ših g°zdov, Planinski dom v Trav- lavni, za odbore v Brežah, Jurje- vlogo pri dvigu kulturne ravni na- ni m ročni voziček za odvoz cxpe-

ni gori pa’ bo pridobil na ceni. vici, Kotu in Goriči vasi pa ne bi šlh ljudi odigrava Ljudska univer- ke. Vse to nas je veljalo okrog
Za občinski praznik pa višem mogel tega trditi. Tudi v Dolenji za. V dveh mesecih je Ljudska uni- 22,000.000 din. Pripominjam, daje

na ihTse, ravnalTtiidf nrebh^lčrVinleJ občanom najlepše čestitke in želje vasi bo morala organizacija SZ verza priredila po vaseh vrsto za- to prva faza rekonstrukcije naše
P za nadaljnji napredek in uspehe bolj krepko prijeti za delo. Socia- nimivih predavanj, s spremljavo opekarne. Po predvidenih načrtih

novih strojev bo potrebno ca. 20 
milijonov din, vendar se bo pri po- ostale pomoči, ki so jo prejeli 
večani proizvodnji to kmalu po- skupnosti, zadostovalo 
vrnilo. Verjetno se bo povečalo ditev vodovoda, 
število članov kolektiva od 30

za dogra- 
Po Bukovici naj

90 ljudi. Podjetje »Partizan« je po nje vasi, Prigorice, Otaviee in 
mnogih preizkušnjah zlezlo na »ze- Nemške vaSi, kjer bi tudi radi ^rl e u' 
leno vejo« in sedaj' dobro gospoda- imeli vodovod, če bodo sami poka
li. Svojo dejavnost je preusmerilo zali iniciativo, bo brez dvoma tudi 
na proizvodnjo kmetijskih strojev, občina pomagala s sredstvi, če 
V dosedanjih prostorih »Partizana« bodo pa čakali, da jim bo vise 

uslužnostne zgradila občina, pač ne bodo imeli 
kolar- vodovoda in dobre pitne vode.

nameravajo odpreti 
obrate in sicer mizarstvo 
stvo in kovačijo. To bi bili obrati 
KZ Ribnica.

LIP Ribnica ima v načrtu re-
CESTA V VELIKO GORO

Po družbenem planu je v načrtu
konstrukcijo žagarskega obrata. V gradnja nove ceste na Veliki gori, 
ta namen naj bi vložilo podjetje ki bo povezovala državne -gozdo- 
pribliižno 10 milijonov din lastnih ve. Lesna industrija v Ribnici bo

s to cesto mnogo pridobila, iker 
bo dovoz lesa precej bližji. Nova

sredstev, iščejo pa tudi kredit v 
višini več milijonov din. Rekon
strukcija žage je nujno potrebna, cesta bo šla od Ugarja pri Rib- 
ker je prav od žage v veliki meri niči pod vasjo Zadolje, nato dalje 
odvisen nadaljnji razvoj tega pod- nad škarpo — danskimi lazi, mi- 
jetja. Naj omenimo, da je seda- mo Ghana in od tam dalje v dr- 
nja konstrukcija žage obrabljena, žnvne gozdove. Z nekaterimi pri- 
Finalna proizvodnja lesnih proiz
vodov na LIP lepo napreduje in 
doseženi so bili pri tem že 
uspehi'.

Ribnica je lani veliko pridobila Nova cesta bo omogočila prevoz 
z novim zadružnim domom kme- vsega lesa, tudi tistega, katerega

ključki na to cesto bo zelo ustre
ženo tudi prebivalcem vasi pod 

lepi Veliko goro. Les bo po novi cesti 
mnogo lažje prevažati kot doslej.

RIBNICA PRAZNUJE
Delovni ljudje ribniške občine bodo 26. marca slavili občin

ski praznik v počastitev velike partizanske zmage nad Italijani 
dne 26. marca 1943.

listična zvezai je dala pobudo za skioptičnih slik. Teh predavanj se too veljala vsa rekonstrukcija
je udeležilo nad 1400 ljudi. Pre- okrog 70,000.000 din. Draga stvar, 
davanja Ljudske univerze se bodo ali ne? Vendar bi se nam to knia- 
nadailjevala. članarino člani v re- lu izplačalo, saj bi lahko dvignili 
du plačujejo, razen v nekaterih va- proizvodnjo opeke za 100 odst. 
seh. Socialistična zveza sodeluje Zaloge surovin — gline, imamo 
tesno z ostalimi množičnimi orga- dovolj. Tehnologi, ki so preiskovali 
nizacijami. Plodovi njenega dela so ležišče gline, so nam povedali, da 
vidni, predvsem pa na kulturno imamo pri sedanji proizvodnji 4 
prosvetnem polju.

Dne 24. marca bo partizanski pohod vseh bivših borcev in 
aktivistov v Jurjevico, kjer bo krajevni odbor ZB Jurjeviča orga
niziral krajšo slovesnost. Nato bo sledilo ljudsko rajanje. Tega 
dne bo v Ribnici šahovsko tekmovanje v Domu JLA v počasti
tev občinskega praznika. 25. marca ob 19. uri zvečer ko na 
trgu v Ribnici bakljada., ob 20. liri pa bo v domu Partizana slav
nostna akademija. Na akademiji bo slavnostni govor o pomenu 
praznika, nato bodo razvili prapor občinskega odbora ZB, sledile 
bodo pevske točke in recitacije, ki jih bodo izvedli člani dramske 
sekcije Partizan. Sodelovala bo tudi gasilska godba in predstav
niki garnizije JLA Ribnica. .

26. marca bo ob 8.30 žalna komemoracija pred spomenikom 
padlih borcev v Ribnici. Tu bodo borci položili vence še pred 
vse spomenike in spominske plošče padlih borcev na območju 
občine Ribnica. Ob 10. uri bo slavnostna seja občinskega ljud
skega odbora Ribnica. Na to sejo bodo vabljeni tudi stari borci 
in aktivsti. Najzaslužnejši bodo prejeli skromne denarne nagrade 
kot priznanje za delo. Tega dne bo v Domu JLA pogostitev 
otrok padlih borcev in žrtev' fašističnega terorja. Popoldne bo v 
Ribnici ljudsko rajanje.

TONE ŠMALC, DIREKTOR 
ZADRUŽNE HRANILNICE 

RIBNICA
Reči moram, da je Zadružna 

hranilnica napredovala in je do
segla v kratkem času delovanja že 
lepe uspehe. Zadruge imajo v svo-

milij. opečnih izdelkov na leto, za 
460 let surovin. Iz tega vidimo, da 
ima naša opekama še bodočnost.

Pozabil sem omeniti, da bo za 
nadaljnjo rekonstrukcijo treba naj
prej zgraditi umetno sušilnico in 
preurediti opekarske stroje.

Povpraševanje po opečnih izdel
kih je vsak dan večje. Naši pro
izvodi so dobri .in zato lahko naj-

io šotne00 r ZanPa?je' Prej’ de oVpcr^ pr^ajrn oMti ; ko so bile zadruge bančno pove- razmeroma velik
Za uspehe v podjetju ima brez 

dvoma zasluge delavski svet,
zane z Narodno banko, ni bilo ta
ko. To pa zaito, ker se NB ni mog-

•*“ 11 MeMlv'

jo2e KžžL^xSflvsnt
gam pomoč v fin. poslovanju at - a , ,v u Nasa zadruga le dosegla v lan-

zadružnikom in Ribničanom v po
nos. V vrtnariji in sadni drevesni
ci so opravili precej dela. Vrtna
rija ima tople grede, bazen za vo
do in dva rastlinjaka.

no tako poslujemo tudi z zadruž
nimi podjetji, z zadružnimi, dru
štvenimi in ostalimi organizacija
mi kakor tudi z nekaterimi pri
vatniki. Predvidevamo, da bomo le
tos prevzeti ves dolgoročni sektor Posebno za r ■ ŽM„
bančnega poslovanja na našem ob- noreje. Neplodnost krav se je
močju, tako, da se bo s tem celot
no bančno poslovanje razvijalo pri 
Zadružni hranilnici.

zmanjšala od 40 odst. na 10 odst. 
S ‘strogo selekcijo rodovniške živi-

M« mo si s,«i possb«
° ’ a u= anovimo pii močnejših jo-aya^ Organizirali smo cen-

Zadružni dom — ponos Ribnice
tijške zadruge Ribnica. Lep napre
dek je pokazala zadružna vrtna
rija.

Trgovska, mreža državnega sek
torja je bila lani reorganizirana z 
ustanovitvijo dveh trgovskih pod-

Načrti in uspehi jurjevske zadruge
Ustanovitev zadruge pred pičli- ga bomo morali rešiti 

mi desetimi leti in razvoj zadruž- silosov, zlasti paUA.-.e.J.u • .JOT ^ ’    v ^ -— — ■ V   - v , inaou Zj VW3UOJ.LV.lJtJ . n -i

jetij »Merkur« in »Jelka«, ki sta n-iswa v Brezah, Jurjeviči in Ko- »Muizg«, zamočvirjenih travnikov 
že dokaizati svojo upravičenost, tu pomeni začetek novega življe- od 40 do 50 ha. Načrt te regulati-

Več pomoči invalidom
V začetku tega meseca je bila odborom ZB. in RK, manj pa z 

v Ribnici občinska konferenca ostalimi organizacijami. Precej or-
Združenja vojnih invalidov Ribni- ganfcacij ne ve ali noče vedeti, da _
ca. Občnega zbora so se udeležili obstoja v Ribnici invalidska orga- zadrugah samostojne hranilnice in Z™ „„ nlmptno nsAmmWQr™
delegati v lepem številu. Iz poročil nizadja. Tudi v ObLO ni zastopan posojilnice. Te hranilnice in poso- rt0sep-ii »e velik usneh Skrb/
funkcionarjev občinskega odlbora noben član Združenja vojnih inva- jilnice bodo samostojne enote pri uam^homo z mlpiknm " v
razberemo, da je bilo delo odbora lidov Ribnica. To stanje bo treba zadrugah. Delale pa bi v povezavi r iuhliana nrlnnvp " nrhnm mio.! 
uspešno. Prav tako je bilo uspeš- popraviti, kar bo v obojestransko z Okrajno zadružno hranilnico. V ka hon v +p*avnv, micHiH
no delo tudi osnovnih organizacij, korist. Nepravilno je, da bi inva- zadrugah, kjer ne bodo imeli lira- 1e Vr-pu-/ na mip,wL,A
razen v Dolenji vasi, kjer se mora Ude .zapostavljali, ker prav oni to nilnic, pa bomo skrbeli, da se hra- m.-m __ xJLo" _n
stanje popraviti. Invalidska orga- najmanj zaslužijo. nilni odseki še bolj utrdijo. Vzpo- bili cebelariem ie zadnja
—-- ----------------—~ Na območju občine je skupno redno z vprašanjem ureditve hra- tako da^e t

189 invalidskih upravičencev; od mine službe stojimo na stališču, fwaine nostafe za 
teh je včlanjenih v svojo organiza- da se v teku leta ojači tudi obra- stavila čebelniake v rozdni-h nre'
cijo na območju Ribnice 137 čla- čunska služba. Obračunske knjiži- Jso^SSavli^
nov, za Dolenjo vas pa ni točnih ce naj bi bile pogoj za tesnejše so- st™m 2VSfe
podatkov, ker je tamkajšnji odbo-r delovanje med zadružniki in zadru- rawt-iinskih škodljivcev na noliu
desedaj malomarno opravljal svo- go. Omsnti bi tudi pomen proiz- sTv Mah in Veti^nlflTWa varim i er v _ °

niizaicija je sodelovala z občinskim

iz .gradnjo 
z osušitvijo

na. Nadalje imajo 
gradnjo štiristanovanjske hiše 
nove tržnice.

je ze obstoja samo regulacija 
naj se izvede s subvencijo iz druž- 

Zadruga ob ustanovitvi ni imela benih sredstev v višini 1,500.000 
niikakih osnovnih sredstev, niti din. Osuševalne jarke pa- bodo iz-

Zelo lepo se je uveljavila Non-stop nja, izobrazbe in gospodarskega 
trgovina, ki ima dober promet. dviga našega, kmečkega človeka.

Občina ima letos v načrtu ure- 
ditevvezalnih poti ter ceste od Rib
nice do novega stadiona Partiza- drugega premoženja. Glavni vir kopali interesenti sami, za kar 

v programu dohodkov v preteklih letih je bila bili stroški 1,500.000 din.
suha roba. Z ustanovitvijo mizar- Finančno kmetijski program za 
ske-ga obrata smo mehanizirali vse leto 1957 znaša 4,835.000 din. Na- 

Elektrifikacijia je razen v Zado- obstoječe obrate s potrebnimi stro- meravamo nabaviti mlin ali mla. 
Ijah in Makošah povsod urejena, ji, kar se nam je dobro abresto- tilnico. če bo članstvo za -to. Pred- 
Pa tudi v teh vaseh računajo, da valo. Ko bo dograjen obrat, ki smo videvamo tudi gradnjo tekališč 
bodo imeli kmalu električno ’luč. ga začeli lani graditi in ga bomo mlado živino. V 
Prebivalci so pripravljeni prispe- verjetno letos dokončati, bomo ver-
vati v denarju, material in delo. jeino z investicijami pri obratih stoja zadruge z gospodarsko raz- 
ObLO se za prizadevanja vašča- 'tudi zaključiti. Program zadruge stavo, ki naj bi bila rezultat uspe- 
nov zanima in jih podpira. Poslal predvideva osamosvojitev selekcije hov zadružništva 
je posebno vlogo na podjetje Elek- rodovniške živine in odkup kmetij- močju. 
tro-Kočevje s prošnjo, da podjetje skih proizvodov, Vključno tudi les. 
izdela predračun in Izmeri traso, Do sedaj smo imeli te dejavnosti

Omenil
vodnih kreditov za člane zadrug. s rf-pmi _-J? D ltel v urcarican.

Kmetijska zadruga preko svoje

valce s potrebnuru umetnimi gno
jili, orodjem in stroji ter zaščitni-

za
letu 1958 bomo 

organizirali proslavo 10-letnice ob-

jejo v Socialistični zvezi in Zvezi Čanja hektarskih donosov.
-borcev. Naloga novega odbora naj Na kraju bi pripomnil še to, da 
bc-, da bodo člani sodelovali tudi tmamo še ogromne možnosti za 
v omenjenih organizacijah v čim- zbiranje lastnih sredstev v o-bliki 
večjem številu. To naj bo tudi na- naložb na hranilno vlogo in obra- 
iloga vaških poverjenikov. čunske knjižice.

Na kraju so bile volitve novega
upravnega in nadzemnega odbora PETER ŠOBAR, DIREKTOR 
ter delegatov za okrajno skupšči- OPEKARNE, RIBNICA 
no Zveze vojaških vojnih invalidov Za naše podjetje lahko trdim, da 
Kočevje. dobro dela,. V letu 1956 smo’ fi-

našem ob-

kjer naj 
ljava.

bi šla električna nape- skupno s KZ Ribnica. Rastlinsko

VODOVOD V BUKOVICI

ZA VODOVOD V DANAH
Nov vodovod v Danah naj bi bil 

proizvodnjo bo-mo dvignili, zlasti z napeljan od glavnega rezervoarja 
domačo odbiro in dobavo kvalitet- pri Frančišku do Dan, kar bi zna
nih Semen. Zadruga bo svojim čla- šalo okrog 1500 m, vendar je tre- 
nom iz sklada za pospeševanje ba pripomniti, da je teren tu zelo

nabavi se- kamnit. Vaščani so pripravljeni 
sicer pri prispevati za vodovod les i-n poma-

Vso pohvalo zasluži krajevni od- -kmetijstva nudila 
bor v Bukovici. Znal je zainteresi- men razliko v ceni -in
rati vseh 24 gospodarstev v vasi krompirju 8 din za kg, pri žitih gati pri delu, vendar bi bila tu 
za gradnjo novega vodovoda. Va- pa 10 din za kg. Pri odbiri doma- potrebna še delna pomoč skupno- 
ščani so sami^skopali v x jar-kejn čega semenskega krompirja bo za- sti. Naloga krajevnega odbora v

Danah pa bi sedaj bila., da vso 
živinoreja je močno razširjena, stvar vzame trdno v roke in da

po zgledu ostalih krajev pripravi 
vse potrebno za gradnjo vodovoda.

pod strokovnim vodstvom položili druga nudila po 3 din za kg.
že nad 600 m vodovodnih cevi, Vo- živinoreja je močno razširj__
dovod je izpeljan iz vasi Sajevec Selekcija rodovnika se vodi že od 
in bo ciolg, ko bo dograjen, okrog leta 1949. število živine narašča. 
1000 m. Z delom so zač ati v fe- Problem je v -krmski bazi, ki Partizanske enote v osvobojeni Ribnici

mi sredstvi proti raznim škodljiv
cem. Lani je zadruga zelo pove
čala odkup kmetijskih pridelkov, 
živine in lesa. Nad 30 odst. več 
je znašala vrednost odkupa, kakor 
pa je znašala vrednost prodaje po
tresnega blaga v trgovinah za
druge.

Semenska, služba obstoja, ven
dar dosedaj še ni dosegla vidnej
ših uspehov. Zbiralnico mleka na
merava zadruga opremiti s hladil
nikom in pasterizatorjem za mle
ko, da bodo potrošniki prejemali 
vedno sveže mleko.

V svojih obratnih delavnicah in 
trgovinah skrbi zaidruga za mlad 
naraščaj. Zaposluje vedno od 10 do 
15 vajencev, brez zadružnega ko
vinskega podjetja, ki zaposluje od 
15 do 20 vajencev.

Zadruga Ribnica kna za letos ob
širen investicijski program, ki pa 
bo izvedljiv le v toliko, v kolikor 
bo zadruga dobila investicije. Po
trebna je dograditev in oprema 
skladišč, gradnja mlekarne, mesa
rije, vrtnarije itd. V programu je 
tudi razširitev obrtnih dejavnosti, 
ki jih primanjkuje. Za njihov ob
stoj so dani vsi pogoji.

Vinko Kensnič

Jelenov žleb ■ simbol partizanskih zmag

Kolona -borcev Gubčeve, Can
karjeve, Tomšičeve in šercerjeve 
brigade se pomika iz Male gore 
proti Veliki gori, po cesti mimo 
bunkerjev, ob progi pri stari cer
kvi in naprej -do Rakitnice. Iz oku
patorjevih -bunkerjev ni padel no
ben strel. Menda so sovražniki .tre
petali v njih, ker so bile brigade 
Vseskozi iz Suhe krajine na zma
goviti poti. Izvedli so veliko akcij 
P»d Gorjanci, Dobom, Ajdovcem, 
Itiuterjih, Ilovi gori, Starem logu 
iu drugih krajih.

No, nahajamo se v Rakitnici; 
počitek ob cesti se nam je prav 
Prilegel, saj je za nami že dolga 
Pot. Bil je že skoro dan. Ljudje 
so z začudenjem gledali to dolgo ko
lono, saj so -beli in okupatorji po 
vaseh ribniške doline trdili, da so 
partizane v Kočevskem Rogu po
polnoma uničiti. Ljudje so šepetaje 
spoštljivo govorili: »Tu so, veliko 
jih je, torej ni res, kar nam go
vorijo okupatorji in njihovi hlapci. 
Opazili so, da so ti bataljoni pre

kaljeni in močni, da raste iz ma
lih čet prav armada, ki ji lahko 
zaupajo, da bo osvobodila zasuž
njeno zemljo, štafo brigad je tedaj 
napravil razpored položajev posa
meznih brigad. Gubčeva ostane v 
Rakitnici in Blatah, Cankarjeva 
gre v Zaidolje, Tomšičeva v Dane 
in Bukovico, šercerjava pa v Kot.

Italijani so seveda začudeno 
spremljali vse te premike naših 
enot. Sprva: so 'seveda s strahom 
pričakovali napada na Ribnico, na
to pa so začeli kovati načrte, da 
uničijo s podporo betih te brigade. 
Ne vem, kateri general je vodil 
samo akcijo. V Ribnico in druge 
kraje so začeti pošiljati nove vo
jake in -povečali število italijanske 
vojske. Obveščevalci naših enot in 
terenski delavci so seveda imeli 
polne roke dela, tako da je bilo 
štabu vse to njihovo delo jasno. Iz 
same Ribnice so sporočali o na
klepih Italijanov. Prav takrat smo 
imeti na pošti dobrega terenca Iva
na Eca, ki nam je sproti telefo-

nično sporočal vse podatke, ki jih 
je prejemala italijanska komanda 
iz Ljubljane in drugih okupator
skih postojank. Kakor vemo je bi
la tedaj Ribnica obdana z bodečo 
žico. Kljub temu pa so naši obve
ščevalci prišli v samo Ribnico in 
Gorenjo vas.

Brigade so se prvi dan po pri
hodu na te položaje oskrbele s hra
no m drugim materialom, borci pa 
so počivali. V štabu pa je bilo zelo 
živahno. Dragan je vedel že za vse 
naklepe Italijanov. Brigade so bi
le razporejene po vsej Ribniški do
lini od Rakitnice pa do Kota. Na
ša brigada je bila razvrščena od 
Blat do Ugarja. Nekajkrat so Ita
lijani poskušati priti do naših po
ložajev, vendar jim to ni uspelo. 
Vsak poizkus jih je stal nekaj 
vojakov, da so se vedno morali hi
tro umakniti za ‘bodečo žico Rib
nice. Ribničani se tega dobro spo
minjajo. Veliko teh vojakov ni 
imelo časa priti niti do mostu Sa
jevec ter so morati bresti vodo. 
Pa tudi druge brigade so dajale 
podobne lekcije Italijanom.

V štab brigad so obveščevalci 
rpinesli podatke o ofenzivi. Njihov

načrt je -bil.naslednji: Italijanski 
fašisti ob podpori BE-GA napadejo 
26. marca zjutraj položaje naših 
brigati od Kota do Rakitnice. Men
da jei bilo Italijanov cel polk. Ita
lijanski bataljon okrepljen z edini- 
cami iz Blok in Loškega potoka 
naj bi udariti preko Travne gore 
na Novo Štifto in Kot; iz Kočevja 
in Kočevske Reke naj bi bataljon 
ali dva udarila čez Gotenico in žleb 
proti Zadolju. Ta obkolitev jim se
veda ni ulspela, pa čeprav so imeli 
vse tehnične pripomočke, radiopo- 
staje, letala, artilerijo in drugo. 
Bataljon iz Kočevja in Kočevske 
Reke bi moral priti ponoči v bli
žino Zadolja. Komandant tega ba
taljona je tudi sporočil v Ribnico, 
da se nahajajo že v bližini Zadolja 
oziroma na odrejenem mestu.

Brigade so bile pripravljene na 
odhod v noči od 25. na 26. marec. 
Ob treh zjutraj smo počasi -kre
nili iz Zadolja v Rakitnico, kjer je 
že čakala postrojena Gubčeva bri
gada. Tomšičeva in šercerjeva bri
gada pa sta krenili iz Kota in 
Dan proti Jelenovemu žlebu.

Italijani in belogardisti iz Ribni
ce so prav ta dan zjutraj navaliti 
na naše položaje, toda vse vasi so

bile prazne. Sovražni bataljon iz 
Loškega potoka tudi ni naletel na 
partizane, kajti uspešno manevri
ranje naših brigad je izvajal ko
mandant Dragan. Gubčeva m Can
karjeva brigada pa sta krenili iz 
Rakitnice v žleb. Cesta je spelja
na v -serpentinah vse do vrha Veli
ke gore. V maršu se precej vleče, 
toda mi tega nismo opazili. Nato 
pa je teren položen, cesta je sa
mo vijugasta. Predhodnica je po
časi tipala v gozd. še dober kilo
meter je bilo do Jelenovega žleba, 
-ko zaropoče mitraljez. Italijanska 
zaseda je bila pred žlebom, na
mesto pred Zadoljem po njihovem 
načrtu — zmotili so se za precej 
kilometrov. Hitra povelja, mitra
ljezci naprej, položaj greben nad 
cesto. V par minutah smo zasedli 
položaje nad zasedo in jih obkolili. 
Razvila se je srdita borba. V mi
slih sem -tedaj imel brata, ki so ga 
Italijani prejšnje leto ustreliti, ter 
sem z dobro merjenimi streli dajal 
obračun. Na takem položaju, kot 
smo ga imeli, smo jih hitro pre
magali. Tedaj še sam nisem vedel, 
da je pod cesto brezno, ki jih po
žira, kajti bežeči se pred breznom 
■niso mogli ustaviti. Gozd in zem

lja Jelenovega žleba se jim je tudi 
maščevala. Od takrat pa vse do 
razpada italijanskega fašizma ni
so šli menda nikoli več tja, pa tu
di mrtvih niso pobrali, čeprav smo 
jim to sporočili. Eno uro trajajoča 
borba jih je mnogo stala. Plen je 
bil obilen. Nekaterim se je posre
čilo izmuzniti iz obroča, vendar se 
na svoje mesto odkoder so prišli 
niso vrnili, saj smo pozneje našli 
še več trupel — menda bo pomrli 
od strahu.

Vsi načrti, ki jih je izdelal ita
lijanski general za vojskovanje v 
partizanskem gozdu, so bili zaman. 
Prišli smo pojoč v Drago, Podpre- 
sko in droge vasi pri Loškem po
toku. Ko smo se odpočili, pa smo 
krenili dalje, sovražniku naproti. 
Brigade so po uspehu še bolj po
nosno korakale zmagi naproti, še 
bolj so rasltie in se 'krepile z no
vimi borci.

Ribničani! Ko praznujemo svoj 
občinski praznik in se spominjamo 
te velike zmage v Jelenovem žle
bu, želimo danes vsem delavnim 
ljudem zmag na gospodarskem po
lju m čimprejšnjo izgradnjo naše 
socialistične domovine. Spomnimo 
se tudi 'borcev, padlih za svobodo.
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NK „Rudaril na pragu dolenjskega prvenstva
Zimsika nogometna sezona je za 

nami. Začenja se spomladanski del 
tekmovanja za prvenstvo Dolenj
ske. Rezultati jesenskega tekmova
nja in okrepitev nekaterih dolenj
skih klubov so pokazali, da bo v 
pomladanskem delu tekmovanja za 
prvenstvo Dolenjske večja borba 
kakor jeseni. Saj se je število kan
didatov za prvaka Dolenjske pre- 
crf) povečalo, njihova kvaliteta pa 
več ali manj izenačila.

čeprav je nogometni klub »Ru- 
dair« iz Kočevja trenutno na pr
vem mestu s tremi točkami več od 
drugo plasiranega kluba, se bo Ru
dar moral boriti, da bo dobil v Čr
nomlju in Novem mestu vsaj po 
eno točko, da se uvrsti v kvalifi
kacijske tekme za vstop v Sloven- 
sko-primonsko nogometno ligo. 
Spomladansko prvenstvo je dohi
telo Rudarja več ali manj nepri
pravljenega, saj je ves čas svo
jega obstoja brez kvalitetnega tre
nerja in vso zimsko sezono brez 
dobrih treningov. V zimski sezoni 
je vodil notranje treninge tov. Škr
bec Alojz. Sedaj pa je prevzel tre
ninge in priprave za dolenjsko pr
venstvo kapetan moštva Taslamam 
Enver, naraščajnik — mladinsko 
moštvo pa uri v nogometu domač 
trener žagar Alojz.

Rudar bo nastopal na 'pomladan
skem prvenstvu v stari postavi,

kakor v jesenskem delu. čeprav 
bosta v prihodnjih tekmovanjih 
resna konkurenta »Bela krajina« 
in »Elan«, so igralci optimisti. Nji
hova. odlika je borbenost in start 
na prvo žogo. Verjetno bo drugo 
nedeljo tekma v Črnomlju odloča
la, kdo bo prvak Dolenjške, saj se

iboslta tam pomerili dve, trenutno 
najmočnejši moštvi Dolenjske.

Rudar začne s tekmovanji v ne
deljo 24. marca s »Partizanom« 
Grosuplje (tekma bo doma). Na
dalje z »Belo krajino« v Črnomlju, 
»Partizanom« Kočevje (doma) in 
»Elanom« v Novem mestu.

Velika naloga Rudarja je. tudi 
preureditev nogometnegai igrišča 
pri šeškcvem domu. NK Rudar se 
zaveda tudi glavne naloge, 'ki jo 
mora izpolniti: izboljšati .mora kva
liteto moštva, da Ibo imel ob za
ključku letošnje tekmovalne sezo
ne možnost, uvrstiti se za stopnjo 
više, da bodo simpatizerji nogo
meta v Kočevju gledali lahko bolj
še tekme. N. J.

O B JAV E
KINO

JADRAN, Kočevje: 22. do 24. III. 
ruski barvni film »Kneginja Ma
ry« in amer. barvni fiim »Kvar
topirec iz Missisipija«, 27. in 
28. marca ameriški film »Ko zi
ma pride«, od 29. do 31. marca 
ameriški barvni film »Hudini.

SVOBODA, Rudnik: 23. in 24.
marca ruski barvni film »Hero
ji Šipke«; 30. in 31. marca me
hiški barvni film »Rdeča Kon
ga«. e

DOBREPOLJE: 23. in 24. marca 
francoski film • »Prepovedan 
sad«; 27. marca francoski film 
»Idol«, 30. in 31. marca sloven- 
sko-nemški film »Greh«.

LOŠKI POTOK: 23. in 24. marca 
francoski film »V Monte Carlo«, 
30. in 31. marca švicarski film 
»Štirje v džipu«.

KOČEVSKA REKA: 23. in 24. III.

ZAHVALA
Za izredno skrb, požrtvovalnost 

in spretnost se srčno zahvaljujem 
babici Frančiški Bukovec in zdrav
niku dr. Leopoldu Mejaču. — Gena 
Stolar, Velike Lašče.

OBVESTILO
Turistično olepševalno društvo 

v Kočevju obvešča vse povab
ljence in ostalo javnost, da je

občni zbor
društva, ki bi se moral vršiti 18. 
t. m. ob 19. uri v kino dvorani 
»Jadran« Kočevje, zaradi narod
nega žalovanja po pokojnem to
varišu Mošu Pijadom, preložen 
na ponedeljek dne 25. marca

1957 cib isti uri in na istem pro
storu z nespremenjenim dnevnim 
redom in predvajanjem filmov.

Vsi vljudno vabljeni!
Odibor

PREKLIC
Podpisana Lesar Antonija, pre

klicujem vse žaljivke, ki sem jih 
izrekla o štrukelj Zofiji, prodajal
ki iz Ribnice 32, dne 15. februar
ja 1957 v Slaščičarni Ribnica. — 
Lesar Antonija, Hrovača št. 6.

NAJDEN PRSTAN
Pred dnevi je bil v Livoldu naj

den zlat prstan. Lastnik naj ga 
dvigne na upravi lista.

OBVESTILA

ENA ZA SMEH
TAKO SE PA NE MUDI 

Na javnem predavanju o Ameri
ki je predavatelj popisoval tudi 
razmere v Kanadi in Aljaski in 
med drugim povedal, da je tam 
mnogo več moških, kakor žensk, 
šaljivo je dostavil: »Ker so na 
Aljaski izredno ugodine možnosti 
za možitev, moram častitim da
mam le priporočati, da se izsele 
tja, če doma ne morejo dobiti mo
ža.« Priletna gospodična je z uža
ljenim obrazom vstala in demon
strativno odkorakala proti vratom. 
Nastala je neprijetna tišina. Tedaj 
pa je predavatelj hudomušno zakli
cal odhajajoči dami:

»No gospodična. . . tako zelo se 
pa samcem na Aljaski vendar ne 
mudi...«

Uredništvo in uprava v Kočevju, 
Ljubljanska cesta 14a. Telef. 3-89. 
Tek. račun pri podružnici NB Ko
čevje št. 617-T-388. — Letna na
ročnina znaša 400 din, polletna 200 
din in je plačljiva vnaprej. Za ino
zemstvo 800 din. Poštnina plačana 
v gotovini. Rokopisi se ne vračajo.
Tiska tiskarna »Urška« Kočevje

ameriški film »Jutri bo bolje«, 
27. marca ameriški film »Riwer 
street 99«, 30. in 31. marca, ju
goslovanski film »šolaja«. 

SODRAŽICA: 23. in 24. marca ju- 
gosl. film »Krvava pot«, 30. in 
31. marca ameriški film »ženske 
prihajajo«.

VELIKE LAŠČE: 23. in 24. mar
ca italijanski film »Milijonarski 
Neapel«, 30. in 31. marca šved
ski film »Margit«.

RIBNICA: 23. in 24. marca fran
coski film »Lepotice noči«, 30. im 
31. marca mehiški film »Mac- 
lovia«.

PREDORAD: 23. in 24. marca me
hiški film »Vedno tvoja«, 30. in 
31. marca italijanski film »Jutri 
bo prepozno«.

DEŽURNE TRGOVINE
Dežurno službo imajo: v soboto 

23. marca od 8. do 12. ure in od 
14. do 17. ure v Kočevju trgovina 
»Oskrba«, v Ribnici pa Trgovina z 
mešanim blagom Kmetijske zadru
ge Ribnica.

V soboto 30. marca od 8. do 12. 
in od 14. do 17. ure v Kočevju 
trgovina »Potrošnik«, v Ribnici pa 
Trgovina z mešanim blagom Rib
nica.

KOČEVJE
Rodila je Logar Slavica, gospo

dinja iz črnega potoka 16 — de
klico Lidijo..

Srečni mamici čestitamo!

VELIKE LAŠČE
Rodili sta: Dednik Mihaela, go

spodinja iz Karlovice — deklico 
Silvo, Stolar Genovefa, učiteljica iz 
Velikih Lašč — dečka Emila.

Srečnim staršem čestitamo.

DRAGA-LOŠKI POTOK
Rodili sta: Car Ivana, gospodinja 

iz Retij 62 — dečka Jožeta, žagar 
Joža, gospodinja iz Podpreske — 
deklico Jožico.

Srečnim staršem čestitamo!

RIBNICA
Rodile so: Lovšin Karolina, go

spodinja iz Rakitnice 55 — deč
ka Jožeta, Ilc Ivana, gospodinja iz 
Slatnika 15 — dečka Jožeta; Ben
čina Rozalija, zdravnica iz Buko
vice — dečka Marka; Ilc Ivana, 
gospodinja iz Goriče vasi 12 —- 
dečka Jožeta.

Srečnim staršem čestitamo!
Obvestil iz matičnih uradov: So

dražica, Dobrepolje, Predgrad in 
Osilnica pa nismo prejeli.

KRONIKA NESREČ
Volf Zdravko iz Dolge vasi se 

je poškodoval na glavi, Vršnik Ma
rija, črnomaljska 6, si je poškodo
vala desno nogo, šafar Željko, Trg 
Svobode 36, si je poškodoval levi 
prstanec, Lavrič Viktor, črni potok 
28, si je opekel obe roki, Petek Jo
žetu, Vaj. dom Kočevje, je priletel 
železen drobec v obraz. Klepač Jo
že iz Rogatega hriba se je usekal 
v desno nogo, Novak Janez iz. Go
renj se je pri padcu ranili v čelo, 
Šoiman Ignac, zaposlen pri Trgo- 
prometu, se je ranil v palec leve 
roke, Kamlčnik Marija, Reška 1, 
si je poškodovala glavo, Pintar 
Rudolf, Trg 3. okt. 2, si je .poško
doval pri popravilu avtomobila ka
zalec done roke; Horvat Olga,. 
Stara cerkev 29, se je poškodovala 
v zatilje, Tomac Vinko, Tomšičeva 
ul. 5, si je poškodoval, palec leve 
roke, Drofenik Rudi, Vaj. dom Ko
čevje, si je poškodoval palec leve 
roke, Grah Karel iz Brega si je 
izvinil desno nogo, Cimprič Vladu 
iz Prigorice je odletel drobec v des
no oko, Kramar Stanku iz Dolenje 
vasi je odletel drobec: v desno oko, 
Judež Faniki iz Rudnika 2 je padel 
železen opilek v desno oko, Bojc Jo
že iz Dolenje vasi si je poškodoval 
palec desne roke.

Občanom Ribnice čestita

Kmetijska zadruga Dolenja vas 3itnetifiUii ftesslriigti
n&ihttieu

Prebivalstvu Ribnice čestita ki. i|
26. marcu AillOlt N0Y3K

čestita vsem zadružnikom k 26.

Pekama in slaščičarna --------- marcu, prazniku naše občine

Vre&ivalstvu "Ribnice pošiljajo 
k občinskemu prazniku borbene pozdrave

delovni kolektivi
podjetij in ustanov našega 
okraja .—

K 26. marcu praznika ribniške občine čestita

Zadružna hranilnica in
posojilnica 60-ZŠ-20 

RIBNICA

Vsem prebivalcem čestitajo k 
26. marcu in jim pošiljajo 
borbene pozdrave

Občinski ljudski odbor
Ribnica

Občinski odbor SZDL 
Občinski komite ZK 
Občinski odbor ZB 
Občinski komite LMS

organizacije in društva

K 26. marcu prazniku občine Ribnica čestitajo

Gostinsko podjetje Ribnica s poslovalnico 
Dolenja vas in bife Lipovec

Gostišča:
„Ugair“ Ribnica »Pri Cenetu"
„Pri Ribničanu" „Jelenov žleb"

Mesarija Ribnica
Knjigovodski center gost. podj. Ribnica

Delovnim kolektivom in vsem prebivalcem občine Ribnica 
čestita in pošilja borbene pozdrave

Kolektiv zadružno industrijsko 
kovinskega podjetja

RIBNICA

Vsem delovnim ljudem čestita 
k občinskemu prazniku občine 
Ribnica upravni odbor in delovni kolektiv

JURJEVIČA

KI IZDELUJE VSE VRSTE 
STAVBENEGA POHIŠTVA. — 
PREVZEMA VSA JAVNA 
MIZARSKA DELA 
Investitorji, zahtevajte ponudbe 
v obliki licitacije ali medsebojne
ga dogovora. Prepričali pe 'boste, 
da smo konkurenčni.
Izdelava kvalitetna in dvoletno 
jamstvo za vsa opravljena dela

Vsem občanom Ribnice pošilja
borbene pozdrave k 26. marcu 

delovni kolektiv gradbenega 
podjetja

gradbena dela

Trgovsko podjetje „JELKA" Ribnica
s poslovalnicami: Lesno industrijsko podjetje

Galanterijo, Preskrbo in s poslovalnico 
v Prigorici

čestita k 26. marcu prazniku občine Ribnica

Q .1 , Telefon: direktor 16, komercialaKibmca 5, računovodstvo 34. Ček. račun
pri NB podr. Kočevje 617-T-413

Proizvaja
VSE VRSTE REZANEGA
LESA IGLAVCEV IN LISTAV- ZA jZ\OZ

Vsem občanom ribniške občine čestita

CEV, VSE VRSTE ZABOJEV ZA ŠIROKO
TER FINALNE IN GALANTE- POTROŠNJO
RUSKE IZDELKE

Delovni kolektiv čestita delovnemu ljudstvu ribni
ške občine za občinski praznik

Opekarne Ribnica
26. marca 1957 in mu pošilja

1 borbene pozdrave
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Priprave za 25. maj-Dan mladosti Poklicna svetovalnica

25. maja bo jugoslovanska mladina in vse naše delovno 
ljudstvo prvikrat slavilo Dan mladosti. Ta dan se bo odslej praz
noval tradicionalno. Doslej je bila glavna oblika priprav na ta 
praznik štafeta društev Partizan, ki je nosila pozdrave Titu. V 
vseh večjih centrih se je zbirala mladina in delovni ljudje, da je 
izročila pozdrave največjemu sinu naše domovine. Ostala aktiv
nost ni bila razvita.

25. maj bo sedaj dobil mnogo s pomočjo komisij za

Iji šol, da bi za slavje 25. maja 
odredili upraviteljev dan. Predizobrazba za sklenitev učne

Pogoji za sklenitev 
učne pogodbe vajencev

POKLICNO SVETOVANJE , izbiri poklica, o poklicnem sveto-

enem dnevu, 
rama tekmovanja v časovnem raz-

; V5ral , . V 7. številki »Novic« smo ob- vanju in o posameznih strokah.
Zato nrireiaimo ProsYelto in kulturo LRS, je naj- javili poleg možnosti, ki jih ima Ob predavanjih bodo po šolah raz- 

manj 6 uspesno dovršenih razredov na izbiro absolvent obveznega deljeni anketni listi, na katere bo
idobju tedna. Najboljši naj se vkliu- v osemletni šoli, ah 2 razreda gun- osemletnega šolanja, tudi pogoje, mladina, ki končuje osemletno šol- 
čijo v program občinskega merila. ?£uzye ra7® Ja elektrostroko, va- ki jih je .treba upoštevati, če naj sko obveznost, zapisala želje o

.... • , , pionirje pri- g bomo sprostili vse življenjske Jence v gostinstvu, trgovini in gra- bo poklic res pravilno izbran za
simi pomen. Nanj se bodo pod redilo dneve pomladi m sprejema- gHe mladhlP bo pr^niT fičnm P°kllcjh. 2a katere se za- posameznika. Nekdo lahko te za-

svojem bodočem poklicu.
Podobna anketa je bila izvedena

s-? r >•*«*• -*■«* w s zsusrszszzačne. Vse orgamzacne bo;do sesta- nrare-iaimA snorimh Smpw/w firvtmr/-. . tl 1 na imam možnost, zaht-mm tudi nn. ... ________ - .  ° . -■ - j jprirejanja športnih dnevov. Gotovo 
bi bili uspešni dogovori z upravite-

zacije. Vse organizacije bodo sesta
vile svoj program za ta dan. Da 
bodo priprave v vsem okraju enot
ne, ee je že osnoval pripravljalni 
odbor, ki bo v svojem delu samo
stojen im neodvisen od direktnih 
posegov posameznih organizacij.
Prav zato so v odboru zastopniki
vseh političnih in društvenih orga- Bor« na gimnaziji v Kočevju 
nizacij. Nujno je, da se taki odbo- 113111 bo v soboto dne 23. -t. m 
ri čimprej osnujejo v vsaki občini predstavila s svojo drugo letošnjo 
ali morda itudi v podjetjih in za- premireo^ z 
drugah. J

prvi praznik »Dan mladosti«. 
Ludvik Golob

Nastop kočevskih dijakov manj 15 let in imeti za seboj 8- 
letno šolsko obveznost. poklicna svetovalnica. Ta jim po

maga pri nj-ihcvem pretresu spo-

pa imajo možnost zahteve tudi po- §e nima pravega interesa, zanima dala analiza ankete: 
večati. Učna. doba je v nekaterih ga na primer več poklicev hkrati V našem okraju je v šol. letu 
.poklicih 2-letna, v večini pa 3-leit- Se ne more odločiti. Takim mla~ 1955-56 končalo šolsko obveznost 
na. Kandidat mora biti star naj- dincem in mladinkam je v pomoč 100 učencev in 383 učenk, skupaj
------• i« n* « - - - - - 783. Od tega števila pa jih je bilo

_ „_____  c_____  v 4. razredu gimnazije in v 8. raz-
Dramska sekciia MKTTD »Matp-i ,„i • - ,, . , . , , Vajenci v industrijskih obratih sobnosti in zahtev za določen po- redu osemletke le 30,39 odst. Osmo
,-r< na gimn^ii ^ Kočpv^ S S girice nf odru S 1 klic jim daje strokovne nasvete, leto šolanja pa do 6. razredamo gimnazijce na odru. mesečno nagrado, v 1. letu 1500 v 8. 9., 10., 11. in 12. Številki osemletke oziroma do 2. razreda

VOX) riTiiP-n letošnio n '*7 V ?°*?to’ 23- mar- din v 2. letu 2000 din in v 3. letu »Novic« smo objavili seznam sred- gimnazije ni prišlo 20,43 odst.
Gow D;n™i™ = v Se^koyeni domu. 2500 din. Nekatera podjetja te na- njih strokovnih šol in šol s prak- učencev in učenk! Ti seveda niso

dramo »Globoko m korenupT Po f P°n°vl,tev ^ naslednji dan, grade tudi zvišajo, da si s tem Učnim poukom v LRS. Do konca ™eli nobenih pogojev za uk. Za 
uspelih nr^tovah »jtnkTm Mft- LP J5' Un m ** “ meseca aprila pa bo pok,lena sve- uk v .gospodarstvu se je v anketiAktivnost v pripravah naj bone- uspelih predstavah »Janka in Met- ga zvečer ob 20. uri.

nja med mladino.

Nasveti

za nase
Lepše pletenine

gospodinje

njihovo^ stroko ni dovolj zanima- tovalnica organizirala pri vseh več- izjavilo 330 mladincev In mladink, 
™ ° ’ jih šolah v okraju predavanja o sprejetih pa je bilo v uk 120, kar

je povprečje vsakoletnih prostih 
učnih mest v gospodarstvu pri nas 
v zadnjih letih. Pri tem številu 
so upoštevani (samo tisti učenci, 
ki so imeli izobrazbene pogoje za 
sklenitev učne pogodbe za določe
ne poklice. Iz tega vidimo, da se 
mnogi ne zavedajo, kako važno je,

ko povabijo vso moško in žensko ^plet.n?7n<r- v ^ Ecpe ročne pletenine so že od z navodili za izdelavo gumbnic, VoLna 1)0 . tak°j- prožnost ^wedTT^ehkfmeri^Sllitea"
mladino^ starejše. Mnogi se na- ^ce kipripelje iz New Torka nekdaj poItos žena> mimo tega pa gumbw, čopkov, pomponov itd. in ,™aSe ne lbo več lepo °PriJela te" tudi finančna zmogljivost staršev
vdušujerjo tudi za šahovski turnir. ^Y°Jega zaročenMi pa tudi mlajša ^ tudi zelo praktične, saj je mo- dodala še 31 vzorcev ter nekaj na- lebf/ , .. t . , . in možnosti stanovanja kar mno-
Nekateri bi radi poslušali pnipove- Ne-vvy, gojita skrito simpatijo do goče stare, na več mestih strga- vodil za pletenje raznih otrdkkih t Volnenih stvari, ki se rade raz- lgim onemog()či pot do’poklica ki
dovanje starih borcev. Gasilci lab- Bretta Obe sta proti rasni diskn- a - j puloverje itd. prepleti, oblačil. tegujejo, nikoli ne smemo obešati, želi jzbrati Vendar predpiši o

Fledalc_e s .sx'ojimi mmacin Toda malenkostna zade^, pa rzopet kakor nove. SevTl je Da se boste laže. odločile za ta votomHbL^^ če pU" priribni prelS S ni^ aU ^ vzoreC| oziroma da si jlh stimo volneno oblačilo nekaj časa ^fln1šp Jncre „„ tom

omejena. V okrajnem merilu bo he«, ob katerih je doživela osmo- 
pripravljalni odbor občine Kočevje šc.lka Anda Košir svoj režijski de- 
pripraval svečano akademijo in si- hut, je dramska sekcija izbrala de- 
cer na večer praznovanja. Vsa ameiiskega avtorja, ki obravna- 
ostala aktivnost pa naj se razvija va rasni problem na jugu ZDA. 
po osnovnih organizacijah oziroma Dejanje se odigrava na domu ne- 
v merilu občine. Morda bo lahko ke=a upokojenega senatorja, ki 
kulturno prosvetno društvo prire- lma dve hčerki, obe godni za me
dilo kakšno igro, Partizan telovad- žitev. V času, ko se po vojni leta 
ni nastop ali tekme raznih športnih 1915, vrne iz vojske Brett, sin čr- 
panog, strelci pa na strelišča lah- 116 senatorjeve gospodinje Belle, se

NEKAJ NASVETOV

ko privabijor U«_» - v . - . . , __ ... w J.JLVZ V X,. »JI

praktičnimi vajami. Po vseh naših vica, ki pride prav senatorjevim učncist izdelka odvisna od vzorca
vaseh in obtinjklh cmtrUi bi goto- S ”> — KS g£%
vo imela lep uspeh kolesarska ah stare družine ki je sicer doslej zi- ^ od llčnostl pletenja- od jzdelave vzorci prikazani tudi v sliki, kar P™0™0 obllko' posameznik nima dovoli predizo-
motoma dirka. Taborniki organizi- vela v navideznem soglasju s črni- gumbnlC] nasnutka, krajnih pentelj nedvomno povečuje vrednost te že Pri nakupu volnenih stvari se brazbe. Pričakujemo pa lahko da
rajo lahko pohode v naravo. Sta- ™ Kako se itd Za vse to pa je potrebno ne- knjižice. Ponazorjena je tudi izde- P^vetujte, kako jih smete prati, se bodo zahteve že v šolskem’letu
rejši ljudje se vesele uspehov mlaj- do stvar razpletla bomo videli na kaj zmaja. lava res, čopkov, gumbnic in tako sicer le veliko pametneje, plačati 1958-59 glede predizobrazbe vaien-
ših, ki jih lahko prikažejo na raz- odru Ljubiteljem dramske igre no- & yajm ga -ola ni dala dovoljj dalje. kemično čiščenje. Na splošno ple- cev dvi^ile. Tako bo zahteva za

poavariu presenečenja. vam fco najboljši učitelj knjižnica Knjižica »100 pletenih vzorcev« telun pn pranju nikoli ne ovijamo nekatere poklice zvišana na 7 raz-
»Globoko so korenine« je delo, »100 pletenih vzorcev«, ki jo je stane kljub bogatemu besednemu ln ne žulimo. Lepo in previdno jih redov osemletke oz. 3 razrede gim-

ki je z uspehom šlo preko mnogih Centralni zavod za napredek go- in slikovnemu gradivu ter podra- mencamo v mlačni milnici, ki jo nazije ali celo več. To naj upošte.
tudi rajanje ob tabornih ognjih in odrov v svetu; tudi ljubljanska spodinjstva pravkar ponatisnil. No- žitvi tiskarskih stroškov samo 200 Pripravimo z milnimi luskinami, vajo predvsem tisti, ki sedaj 6. ali
tako dalje. Drama ga je že uprizorila. Idejna yo izdajo je avtorica zelo izpopol- din kakor prva izdaja.

Veliko je možnosti, ki nas poanta drame — boj proti rasni nila: splošne nasvete je obogatila 
vzpodbujajo k delu. Vendar ibi bili diskriminaciji, je še vedno aktual- 
preozki, če bi se v pripravah orne- na. Zato jo je dijaška dramska 
Jili le na področja društvene ak- sekcija uvrstila v svoj letošnji pro- 
tivnosti. Nujno je, da se v vsebi- gram. Preprosto, toda okusno sce-

stavah, ki naj zajemajo vsa pod
ročja mladinske aktivnosti. Pri
ljubljena zabava mladih ljudi je

3ezo - vzrok želodčnih bolezni
Poklicna svetovalnica v Kočev

ju (na Posredovalnici za delo

Spiramo prav tako v malce mlačni 7. leto obiskujejo obvezno šolo. 
vodi, ki smo ji dodali nekaj kisa.
Nato kos oblačila za/vijemo v bri- __ ___________ ___ ____
sačo ali rjuho. Ne ožemajmo in ne OLO) bo od aprila dalje "spreje- 
stiskajmo ga, da bi spravili iz nje*- mala interesente ob sredah, petkih 
£>a vo<!o, pač pa ga na krpi raz- in sobotah od 7. ure zjutraj ob 

m priprav zrcali tudi družbena no, je pripravil prof. Tine Ram- včasih so ljudje meniU da so na pasjih želodcih, čir je pri lju. ™ previdno naravnajmo ponedeljkih in četrtkih pa od 12.
skrb za mlade ljudi, za gmeraoi- sak, rezijsko -pa je delo naštudiral želodčni tiri ,pVedica prehlastne- deh pogosta nevrotična rešitev du- w *" ™ "
da £ nt33 S<X^llStlČne PnnclPe’ Mar]an Lukezic. Nastopa 11 igral- uživanja prevroče hrane, -zdaj ševnih konfliktov. Kdor se jezi tik ua do lahko zavestno prevzela (te- nmr ^ Aiamnetim oWn ^ no-mn ’ J - ... J

v pravo obliko ter .pustimo, da se do 14. ure. 
počasi posuši.

sta vključili 
Društvo

ta 
prvem

3:tinintioosii te zjtanoiti in ie-hnilie.

Prihodnje leto - svetovna razstava

^ Dal\. vajencev, prav talentiranih. Upamo, da nas a vhoda v želodec, s tem pa se navalu jeze takoj prenehal jžstl in 
pnjateljev mladme naj bi njihov prvi nastop ne bo razoča- razžiri požiramo 2eiodec iahko bi se ponovno lotil jedi šele potem,

zagrabi tako hud krč, da povsem ko ibi mu jeza povsem splahnela, 
ohromi njegovo dejavnost. Pri jedi bodimo veseli, oproščeni in

In kaj je potem? želodčna ste- sladokusmi —• svetujejo zdravniki 
na izloča premalo sluzi, ki jo va- — potem bo želodčni sdk deloval
-ruje, medtem k-o se množina že. normalno, jed pa nam ne bo le
lod-cne kisline stopnjuje. Sčasoma izvrstno teknila, marveč tudi ko- 
razje želodčna kislina, ki je prav- ris-tila. 
za-prav razredčena solna kislina,

Izmed vseh mednarodnih raz- ležbo na razstavi. S čim se bo na- želodčno steno, tako pa tudi na- SUHA STANOVANJA
stav, velesejmov itd. vzbudijo ved- ša -država predstavila svetu, je za- stane želodčni čir. V mnogih hišah zlasti novih so
no največ zanimanja sveto-vne raz- enkrat še neznano, prav gotovo pa Med drago svetovn-o vojno je v zidovi vlažni Zato so strokovnia- 
stave. Na teh razstavah sodelu- bo del naših razstavnih prostorov Angliji zaradi nemškega bombar- ki vsega sveta iskali način kako 
jejo, kakor nam to že ime pove, med drugim prikazal ra-zvoj druž- diramja število na želodcu operi- bi preprečili to vlago. Končno so 
razstavljavci iz vsega sveta; na- benega samoupravljanja pri nas, ranih -ljudi izredno naraslo; nekaj dosegli uspeh. Našli -so namreč 
men same razstave pa je prika- ker je Jugoslavija ravno v tem po. podobnega pa se je pojavilo kas- sredstvo, ki preprečuje vlago. To 
zati uspehe, ki jih človek dosega gledu mnogo doprinesla k razvoju neje tudi v Nemčiji, ko so ameri- je posebna tekoča, brezbarvna in 
na področju ^ tehnike, znanosti, novih družbenih odnosov. ška in angleška letala obsipala .popolnoma prozorna silkatna teko-
umetnosti, -družbenega razvoja itd. mestno prebivalstvo z bombami. čina, s katero premažejo stene in

Do sedaj je bilo vsega 29 sve- 1400 LET STAR VOJAK Zdravniki so delali zanimi-ve po- jih tako zavarujejo pred vlago. To
tovnih razstav. Prva je bila že An_m. ,,nn ... skuse s psi: lačnim živalim so ka- narede že med gradnjo stene. Za-
1851 v Londonu, zadnja pa 1939 * J J 'P? , zaVmevaw" zaii hran0’ ki 80 3° umaknili, brž ščitni sloj proti vlagi se hitro po-
v New Torku, torej že pred osem- r., ' ko ®° Psi jeli hlastati po njej. Po- suši in taka impregnacija drži ne-

so biU čiri kaj let.

OKNA VEDNO PROTI 
SONCU

najstimi leti. Prihodnje leto v apri- Pred kratklm 80 odkopali v tej po- sledica teh poskusov
lu pa bodo V glavnem mestu Bel- 1111 Y>sta.nke Saškega vojaka v ___________^________________________
gije odprli prvo povojno svetovno 1. °3 opremi Bil je zelo ”- ~
razstavo mocn m vl3ok le nckaJ manJ kot (]/ j • v O . 1 -v

Razstava v Bruhellesu bo poob- 7 '^bu so. naSk še 1X0tlCek ZCL nO\m\Oi]Se
segu prav gotovo prekosila vse njegovo čelado sulico, nož in oklep. ' ’
prejšnje. Za to nam jamčijo več- lcsemh delov je vse se zelo kloyQ j O ITI CO
letne priprave in pa število sode- ° 1X1 °hanjeno, tudi jermeni in 9  ■
lujočih držav, ki jih je kar 47. zaP«nke- 
Kaj vse bo lahko videti na tej 
razstavi, si lahko mislimo, saj je 
njen namen pokazati, kaj je človek
dosegel v zadnjih dveh desetletjih. V Chicagu so začeli graditi ne
uspehi v znanosti in tehniki pa botičnik, id bo s-tal na ogromni 
so -tako številni in pomembni, da gibljivi plošči. Plošča se začne pre-
organizatorjem res ne bo zmanj- mikati, čim sprožimo električno
kalo -snovi, ki jo je vredno razsta- stikalo v vratarjevi loži. Ta dra. 
viti. Posebno natančno bodo pri- ga novost služi za to, -da bi bilo 
kazali razvoj atomske znanosti, pročelje stavbe venomer obrnjeno 
saj -bo tudi sicer celotna razstava k soncu, v primeru -nevihte pa v 
organizirana v znamenju bližajoče nasprotno stran od smeri vetra, 
se »atomske dolbe«. če se bo to obneslo, bodo po tem

Posebna atrakcija razstave bo načinu gradili nove bolnišnice. Ta- 
»ato-mium«. To bo stavba, kakrš- ko bodo imeli bolniške sobe vedno 
ne se še nihče doslej ni lotil gra- dovolj sonca, 
diti. V višimo ho merila HO me-

TONČEK
Mati kruha je kupila 
in med nas ga razdelila: 
vsakemu je dala kos.
Tonček pa je vihal nos, 
ker ni več kot mi dobil.
Se skrivaj od nas je izvil 
in v omari -vzel denar 
pa odšel je — kaj mu mar, 
če mu bomo rekli tait — 
v mesarijo -kupit gnjat.
Ga med potjo pes je ujel, 
strgal hlače; gnjat mu vzel. 
Očka pa mu je doma 
zadnjo plat nabil — haha.. 
Le poglejte, tam stoji, 
zdaj se cmeri in -solzi!

Letos je teloh rano cvetel

Sindikalno šahovsko tekmovanje

trov, sestavljena pa bo Iz devetih 
krogel, od katerih bo vsaka imela 
18 metrov v premeru. Krogle bodo 
med seboj povezane s posebnimi 
cevmi, celotna zgradba pa -bo po
nazarjala neštetokrat povečan 
atom železa.

Belgijci nameravajo do otvorit
ve razstave zgraditi še 635 metrov 
visok stolp, ki naj bi bil simbol 
zmogljivosti njihove tehnike. Ta 
stolp bi bi-1 tako najvišja stavba 
na svetu, saj bi bil skoraj za sto 
metrov višji od znanega nebotič
nika v Ameriki, ki nosi sedaj ta 
naslov.

Za svetovno razstavo v Bruhel
lesu vlada že sedaj po vsem svetu 
veliko zanimanje. Organizatorji 
računajo na rekorden obisk. Meni
jo, da si bo ra-zstavo ogledalo do 
30 milijonov obiskovalcev. (Belgi
ja sama ima samo 8 milij. prebi
valcev.).

Jugoslavija je bila med prvimi 
državami, ki je prijavila svojo ude- Medved vozi motorno kolo (seveda v cirkusu)

(iznenada):
B.rž bežite — ta lovi.
(Kdor lovi, šteje):
En, dva, tri ..
(Gre lovit.)
(»Tonček« je igrica za mlajše 

pionirje. Igrajo se na prostem. Po
stavijo se v krog, tako da stojijo
drug poleg drugega. Pri prvi igri šahovska igra zavzema v ko- Gberstar iz Rudnika. Začel ie tudi 
stopi -v krog najstarejši in šteje, čevskem okraju vedno večji raz- s svojim delom. Dne 18 marca ie 
S-teje tako, da deklamira gornjo mah. To sta pokazala do sedaj skupno z vodstvom Okrainesra sve-
pesmi-co in z vsakim zlogom za- zlasti obe predhodni sindikalni pr- ta sklical šahiste _ zastonnike
znamuje nekoga. Kogar zaznamu- venstvi za pokal Okrajnega sindi- sindikalnih podružnic da bi se no 
je z zadnjim zlogom s »solzi«, je kalnega sveta, saj je tekmovalo govorili o organizaciji’ IH okratae- 

• »Tonček«. »Tonček« stopi iz kro- na njih okoli 150 šahistov. Močno ga sindikalnega prvenstva J 
ga in stoji zunaj, dokler se igra pa so se razvila šahovska društva, Na tem prvenstvu bo tekmova 
ne začne. katera so omogočila, da se je šah lo nič manj kot 18 moštev po 6

Oim je »Tonček« izbran, se štet- dvignil v okraj’u tudi kvalitetno, šahistov z dvema rezesrvama ali 
je pono-vi, šteje se enakomerno vse šD Kočevje razpolaga sedaj z dve- skupno 144 šahistov. Moštva so 
do zadnjega zloga v besedi »solzi«, ma prvokategornikoma in z vrsto razdeljena v tri skupine V prvi 
Tedaj p-a iznenada: »brž bežite« drugokategomikov. Poleg tega se .skupini so moštva iz Ribnice^ in 
(prešteje štiri) in s »ta lovi« poka- je močno razvila ŠS Rudnik, ki do Grčaric; v drugi: Rudnik I Kliu- 
že na naslednjega, ki lovi. Vsi, ra- malega že tekmuje s ŠD Kočevje, čavnlčarji, GU Stafa cerkev OLO 
zen »Tončka«, se razbežijo, tisti Tudi v Ribnici je šah močan, zla- II, Zidar, KGP in OZZ prosvetni 
pa, ki je določen, da lovi, nekoli- sti še, če upoštevamo, da je tam delavci in KU Livold- v’ treti! pa- 
ko počaka, šteje do tri in gre lovit, garnizja JLA. Poleg -teh pa do- OLO I, Rudnik II Rudnik IH va- 

»Tonček« potem ves čas igre biva organizirana šahovska igra jenci trgovci KU Koprivnik’ in 
izziva tistega, ki lovi, vendar se vedno večji razmah tudi v Fari, LIP Kočevje.’ Začetek tekmovanja 
ga pri tem ne sme -dotakniti z ro- Grčaricah, Koprivniku, > Dobrepo-( fco 25. marca, igralni dnevi pa bo
ke. če se ga dotakne, se igra kon- ijah, Sodražici, Loškem potoku in do oib torkih in četrtkih, 
ča in »Tonček« ostane isti kot drugod. Najboljše moštvo iz I. skupine
prej, samo da šteje zdaj ta, ki je Zaradi tega se je pokazala -po- in po tri moštva iz H. in III. sku- 
lovil. Sicer traja igra toliko časa, treba po ustanovitvi okrajnega ša- pine pa se bodo pomerila med se
da ujame nekoga izmed tistih, ki bovškega odbora (OŠO), katerega boj v finalu. Katero bo najboljše 
so v igri, oziroma da se ga dotak- naloga naj bi bila, pomagati dru- bo okrajni sindikalni prvak v letu 
ne z roko. štvom in sekcijam do čim večjega 1957 in bo prejelo prehodni sindi-

Potem se igra ponovi, le da je razvoja. Odbor je že ustanovljen kalni pokal. Pokal je do sedaj že 
»Tonček« tisti, ki je bil med igro in ima svoj sedež v Kočevju. Za dvakrat osvojilo moštvo sindikal- 
»ujet«, prejšnji »Tonček« pa sto- predsednika okrajnega šahovske- ne podružnice OLO, v letošnjem
pi zdaj v krog. ga odbora je bil izvoljen Jože Kla- letu pa bo konkurenca zelo moč-

Igrica se ponavlja po želji in rte, podpredsednik Simon Gorše iz na in je težko predvidevati, kdo "a
razpoloženju pionirjev.) Ribnice tajnik je Jože Oberstariz bo dobil letos.

R. Mohar Rudnika, tehnični vodja pa Leon fr.
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iz naših krajev Za večje razumevanje potreb v Dragi
== : NAM PIŠEJO
Drobne iz livoldske šole

Na zboru volivcev, kjer je bil prve pomoči, ki ga vodi tov. Ogrin- 
prisoten tov. predsednik občine, so čeva. Delamo tudi praktično. Po- 
obravnavali tudi šolska vprašanja, voje smo kupili za denar, ki nam
Uvideli so, da je šola brez higien
sko čiste vode in so določili, da je 
treba nujno napeljati vodovod do 
šole. Takoj drugi dan so prišli de
lavci in začeli razbijati stene ter 
pripravljati za napeljav t cevi. Tri 
dni je bilo obupno. Še nekaj dni in 
že je bilo vse lepo urejeno. De
lavci so naša neprimerna, strani
šča zamenjali z modernimi. Na 
hodniku so uredili štiri pipe, kjer 
si bomo umivali roke. V šoli je 
sedaj tudi kopalnica, čeprav je v 
šoli že vse urejeno, voda še ni 
stekla, ker so pri kopanju jarkov 
za polaganje cevi naleteli na skale, 
ki jih -bo treba minirati. Povedati 
moramo tudi to, da so jarke izko
pali ljudje iz šolskega okoliša pro
stovoljno. Vsi težko čakamo tre
nutka, ko b-o voda pričela teči.

Sedaj uporabljamo kapnico, ki 
pa seveda ni čista, kajti šola je 
ob cesti. Naša črpalka je že sta
ra, zato se večkrat pokvari. Ta
krat moramo vodo nositi 200 m 
daleč od javne pipe ali pa iz Rin- 
že, -ki tudi ni čista.

je ostal od članarine RK, nekaj pa 
smo jih prinesli od doma.

27. februarja smo bili vsi učen
ci v šeškovem domu, kjer smo vi
deli igro »Rokovnjači«. Predstava 
nam je bila všeč. — Curl Jar^ 
uč. VI. razr. osn. šole Livold.

UREDITEV CESTE OD DOLE
NJE VASI DO ŽLEBIČA

Kakor smo zvedeli, bomo še le
tos dobili lepo asfaltno cesto od 
Žlebiča do Dolenje vasi. Sredstva 
za asfaltiranje ceste bo prispeva
la republika. Za prebivalce teh 
krajev bo novourejena cesta- veli
kega pomena, ker bo možen hiter 
in varen prevoz, saj bodo nekate
re dele ceste tudi zravnali.

Znano je, da je občina Draga- 
Loški potok siromašna, posebno 
pa še vasi Stari in Novi kot. Tu 
je kraška zemlja, pa še gospodar
stva so bila opustošena. Marsikdo 
pra-vi, d'a ne bi živel v teh krajih 
niti »mmalan«. Ravno taki te kra
je nekako prezirajo.

V času, ko se izdajajo sečna do
voljenja za les, se le malo gleda

kota, ki je več kakor uro daleč, 
niso pripeljali psov na cepljenje, 
ker je bil takrat velik sneg. In se
daj prebivalcem grozijo, da bodo 
morali peljati pse v Loški potok, 
ki je odaljen več kakor dve uri. 
To pa pomeni, da bodo morali pse

Mnogi odbori SZDL se pritožuje
jo zaradi slabe udeležbe na sestan
kih. Pa delo drugih organizacij je 
nekam preveč, mrtvo. Zakaj ? »Di
skutira« se samo za kakšnimi vo
gali in po cestah, največ pa po 
gostilnah. Taka razprava pač ni-

pokončati, zaradi sitnosti in potov, -komur ne. koristi, kvečjemu škodi. 
Smatramo, da bi bilo bolj korist- Mnogokrat, kadar se je na se
no, če bi veterinar, ki ima svoj Stankih razpravljalo o važnih go

na resnične potrebe posameznih običajen pregled živine na terenu, spodarskih problemih, je poslal go-
gospodarstev, pač pa imajo priori- spotoma cepil še pse, da ne bi to- spctiar svojo »boljšo -polovico« na
teto »ugledne rodbine«. Siromak liko ljudi naenkrat zapravljalo za sestanek, sam pa je čakal doma,

pot v Loški potok dragoceni čas in kakšne novice mu bo prinesla
denar. žena. Lojze Miklič

maj le čaka, ker je pač siromak.
Nedavno -tega je bilo v Dragi 

obveizno cepljenje psov. Iz Starega

Člani ZB iz vasi Breze, Kota in 
Jurjeviče so imeli letni občni zbor. 
Na zboru so soglasno sprejeli v 
svojo organizacijo 10 novih članov. 
V razpravi so člani med drugim 
povedali, da se še vedno premalo 
skrbi za tiste borce, ki so bolni, 
socialno šibki ali niso zaposleni. 
Takim naj bi se omogočilo brez
plačno zdravljenje, ali pa naj bi 
se jim nudila socialna pomoč. V 
Ribnici in okolici ni mogel najti 
zaposlitve borec Ivan škof, čeprav 
ima gozdarsko ,kvalifikacijo. Na 
zboru so bivši borci in aktivisti 
sklenili, da bodo v bodoče še bolj 
čuvali pridobitve NOB in pomagali 
borcem zlasti pri uveljavljanju in- 

V naši šoli bi morali nabaviti validnin in iskanju zaposlitve. Skr- 
-.udi novo opremo. Klopi so že Deli bodo tudi za otroke padlih 
zelo stare in so slabe ter na borcev. 26. marca se bodo udeleži
li*1 -težko pišemo. Vsi pionir- y slavnosti v Ribnici, -ko bo razvit 
ji smo člani Podmladka RK. Vsak prapor ZB. Izvolili so nov krajev- 
razred ima svoj higienski aktiv, ki ni odbor in 10 delegatov za, občin- 
skrbi za snago v razredu ter či- Sk0 konferenco ZB. 
stočo učencev. Imamo tudi tečaj

Pozdrav s trgovskega tečaja

Pogled na Drago

Tudi mi se hočemo oglasiti v 
»Novicah« z nekaj vrsticami. Obi
skujemo štirimesečni trgovski te
čaj v No-vem mestu in sicer III. 
letnik trgovske šole. Učenja ima
mo mnogo, kajti pripravljamo se na 
zaključni izpit. Kljub temu zelo -ra
di prebiramo »Novice«, ki nas se
znanjajo znajnovejšimi dogodki iz 
naše Kočevske. Stanujemo v lepo 
urejenem internatu. V šolo nima
mo daleč, menza pa je v istem 
poslopju. Hrano imamo dobro in 
izdatno.

Minil je mesec, c-dkar smo zdo
ma. Med seboj smo se tako sezna
nili, da bo težka ločitev. Zlasti smo 
zadovoljni, ker imamo res dobro 
vzgojiteljico. Nadomešča nam star

še in nam pomaga z nasveti.
V šoli imamo 12 predmetov. 

Glavni so: blago-znanStvo, trgov
sko računstvo, tehnika, slovenšči
na, knjigovodstvo in gospodarski 
sistem. Pridno se učimo, da si pri
dobimo -znanja za naše bodoče 
življenje v trgovini. Vse gojenke 
in gojenci smo včlanjeni v mladin
ski organizaciji. Na sestankih 
imamo predavanja in pripravljamo 
se za kulturne prireditve.

Prisrčno pozdravljamo trgovin
sko zbornico, vse trgovske kolek
tive, posebno pa naše poslovodje.

Gojenci in gojenke III. 1.
Trgovske šole okraja 

Kočevje

Dobrepoljce pozdravljajo

Novim bralcem v Ribnici
Da, marsikdo danes prvikrat 

prebira naše Novice. Poslali smo 
Vam jih na gled, dragi Ribničani 
in smo prepričani, da boste po
stali naši stalni naročniki, ko bo
ste prebrali naš časopis. Verjet
no bi se nanj že prej naročili. 
Toda, kdo ima čas za to, bo mar. 
sikdo dejal. Sedaj smo Vam to 
delo lajšali. Prepričani smo, da 
boste hvaležni, da Vas nismo 
prezrli, ko smo Vam poslali No
vice. V Novicah boste brali o de
lu in življenju v raznih krajih, 
tudi v vašem. Stremeli bomo za 
tem, da bodo postale Novice res 
ogledalo našega časa, ljudi, dru
štev, ljudske oblasti. Svetovali 
Vam bomo in Vam odgovarjali. 
Tudi na humor ne bomo pozabili.

Naša želja je, da boste zado
voljni i Novicami. Pisali bomo 
za Vas in o Vas. Zato smo pre
pričani, da Vas lahko upraviče
no štejemo med naše naročnike, 
katerih vrste se iz dneva v dan 
večajo. Cim več nas bo, tem bolj
še bodo Novice. Pričakujemo tu
di od vas prispevkov. Mnogokrat 
se zgodi, da ostanejo pozabljeni 
dogodki, katerih nihče ne zapiše. 
Za to ni treba izurjene roke. Važ
no je to, da je stvar resnična in 
pomembna. Take prispevke bo
mo radi sprejemali in objavili.

Ob prebiranju Novic vam že
limo mnogo veselih ur. Za ma
lenkostni izdatek, Novice stanejo 
letno 400, polletno pa 200 din, 
boste imeli vsak teden sveže no
vice in druge zanimive stvari iz 
naših krajev, iz širše domovine, 
pa tudi o političnem dogajanju v 
svetu. Pozdravljamo vas v naši 
sredi, med tisoči naročniki Novic.

★
NOVA ZADRUŽNA STAVBA 

NA ROBU
Pred -dvema letoma je pogorela 

na Robu stavba, v kateri je imela 
zadruga svoje prostore. Lani so movih.

List Novice redno prihaja v na
šo kasarno in ga z veseljem pri
čakujemo, a še z večjim zanima
njem beremo.

Novice gredo iz rok v roke fan
tov kočevskega okraja. Za nas je 
to priljubljeno čtivo. Izvemo pra
vočasno vse, kar se dogaja -v na
šem okra-ju, v naših vaseh im do-

začeli na pogorišču z gradnjo no
ve zadružne stavbe. Stavba, za 
katero je dosedaj KZ vložila okrog 
2,800.000 din investicij, je sedaj 
pod streho im v surovem stanju 
dograjena. Letos -bodo izvršili še 
notranja dela. Nova zgradba, ki 
bo -predvidoma stala skupno okrog bivajo znanje, tako, da bodo spo-

Iz Novic se vidi, da ljudje v 
Dobrepoljski dolini in v vsem 
okraju v nobenem primeru ne za
ostajajo za drugimi kraji naše de
žele. Fantje in dekleta Obiskujejo

želim vsem mnogo uspeha im za
dovoljstva še v bodoče pri delu. 
Želim jim tudi veliko razvedrila.

Na koncu prav lepo pozdravljam 
vse Dobrepoljce, svoje domače in 
sorodnike. Posebej pa še -dobrepolj
ske fante in dekleta. — Vojak 
Prelesnik Jože, V. p. 5060-16 Zre- 
-njanin.

★
»AVTO-MOTO« DRUŠTVO

novicR

je imelo pred kratkim ustanovni 
občni zbor, katerega se je u-dele-

6,000.000 din, bo dograjena v ju
liju ali avgustu tega leta. V njej 
bodo poslovni prostori zadruge, tr
govina in nekaj stanovanj. V tej 
zgradbi bo dobila prostor tudi po
šta na Robu.

tečaje in se v zimskem času prav žilo kakih 40 ljudi. Na tem zboru 
pridno učijo, izobražujejo in prido- se je kopazalo, da iim-aj-o tudi v

Ribnici zanimanje za »Avto-moto« 
društvo in so vsi izgledi, da bo 
društvo lepo napredovalo. Začeli so 
tudi že s konkretnim delom. 14. 
marca je začel z delom tečaj, ka-

sabni in dobri gospodarji. Poleg te
ga pa Dobrepolje! s svojo suho 
rob-o v zimskem času zaslužijo mar
sikakšen dinar. Zelo sem vesel, če
izvem same dobre stvari iz moje terega obiskuje okrog 50 tečajni- 
ožje domovine. kov iz vrst vajencev in mladih

kmečkih fantov. Tečaj je dvakrat 
. ... tedensko po tri ure, trajal pa bo

SO SlaVlIl najbrž -dva meseca. Vsak začetek
je težak, zato imajo tudi v tem 

Na Dan žena smo priredili našim Ta dan je pokazal, da se naše društvu težave, ker nimajo pri- 
materam in ženam prav lep in žene vedno bolj zavedajo svojih memega motornega vozila. Manj-
prijeten popoldan. V -bivšem hotelu pravic in priborjene enakopravno- ka jim tudi, materialnih sredstev.

VIDELI SMO
Na občinski cesti Kočevje—Ma

hovnik, kjer je napeljan gramoz, 
so si nekateri prebivalci iz Mahov-

»Avto-moto« društvo v Ribnici n^.a »izposodili« gramoz m ga. nasuli pred svoje hiše. Vaški odbor 
je o tem obvestil podjetje »Snaga«, 
ki ima na skrbi omenjeno cesto, 
vendar ni bilo do sedaj še ničukre- 
njeno proti kršilcem. Videli smo 
tudi to, da so si lastniki hiše št. 
18 v Mahovniku napeljali odvod
no cev vodovoda pred hišo na sre
dino vasi, tako da tu nastaja mla- 
kuža. To pa vsekakor ni higienič
no. Mo-go-če -bi si stvar ogledala tu-

V Ortneku

Lašče, kjer so morali posredovati 
tudi gasilci. Dolžnost nas vseh je, 
da sodelujemo pri gašenju gozd
nih požarov, pa najsi bo to ob že
lezniški progi ali drugje.

★
DOSTAVA POŠTE V KOPRIV

NIK IN STARI LOG
Zaradi neredne dostave pošte v 

Koprivnik in Stari log je bilo že 
veliko kritike. Okrajna pošta v 
Kočevju je storila vse, kar je bilo 
v njeni moči, da bi prebivalci v 
omenjenih krajih prejemali pošto 
redno. Težave so v tem, da pošta 
v teh krajih ne more imeti svojih 

ne bi bili polno 
zaposleni in bi se s plačevanjem 
le-teh zmanjšale plače vsemu osta-

v Ortneku se je zbralo kar lepo 
število žena iz vseh okoliških va
si, kjer jih je pozdravil zastopnik 
krajevnega odbora. Prav ganljivi 
prizorčki pa so bili takrat, ko so 
otroci vsak svoji mamici pripenja
li šopke prvega cvetja in jih po
ljubljali.

Lepe in prisrčne -deklamacije na
ših malih so marsikoga- ganile do 
solz. Tudi naše žene so vlažnih oči 
gledale svoje otročke. Ko so odšli 
otroci domov, so se naše žene in 
matere pomenkovale pri toplem ča
ju in sladkem prigrizku o vsem 
mogočem: o delu doma, na polju, 
o težavah, -ki jih imajo z otroci 
ter o naši ljudski oblasti, ki res 
upošteva trud in napore naših že
na, tako pri vzgoji naše mladine, 
kakor tudi v izgradnji socializma.

sti. »Boris« Predsednik »Avto-moto« društva 
Ribnica je tov. Karol Pogačnik.

TRAGIČEN SAMOMOR

Dne 11. marca ob 10. uri dopol
dne je Jože Grm iz Zagradca pri 
Dobrepolju našel v svojem steljni- 
ku obešenega svojega sina Jožeta. 
Jože je bil edinec, še samski in 
star okrog 33 let. Visel je na vrvi 
na bukvi. Kaj je bilo vzrok, da 
je teko mlad fant storil tako -tra
gičen konec svojemu življenju ? Do 
sedaj je bilo ugotovljeno samo to, 
da je zadnja leta bolehal za neko 
boleznijo v glavi in se zato do
mneva, da si je zaradi tega sam 
vzel življenje.

Knavsova mati - najstarejša Potočanka

(mit*1
$L0\Z£.N^j<l Aimiča-r.

Dočakati 93 let ni majhna stvar, 
posebno še, če si v tako visoki 
starosti še -čil in sposoben za delo. 
Knavs Ana iz Hriba v Loškem 
potoku bo meseca maja slavila 93 
letnico rojstva. Je še čila in zdra
va, sposobna za vsako delo, doma 
in na -polju. Dobro sliši in bere 
-brez očal! Knavsova mati je že 23 
let vdova, živi pri svojem sinu. 
Marljiva kot čebelica je hiši vedno 
v pomoč. Vse življenje je garala, 
a je kljub 'temu dočakala tako le
po starost. Povedali so nam, da 
sta ji prav delo ter čisti višinski 
zrak pomagala, da se je u-vrstila 
med najstarejše prebivalce Loške
ga potoka.

Knavsov! materi želijo njeni naj
bližji in vsi, ki jo imajo radi ter 
jo poznajo, da bi bila še dolgo čila 
in zdrava ter prav tako zadovolj
na v svojem življenju kot doslej.

di Sanitarna inšpekcija in poveda- Jv k
la zadnjo besedo. uslužbencev, ker

Zaradi suše, ki je kaj nenavad
na za ta čas, je prišlo v zadnjem lemu kolektivu okrajne poste, 
času do več manjših gozdnih po- Sklenjeno je bilo, da bo Okrajna 
žarov ob železniški progi Kočevje pošta naredila vlogo na direkcijo 
—Ljubljana-. Tako je gorelo med PTT Ljubljana, da bi priznala 
žel. postajama žlebič in Ribnica Okrajni pošti Kočevje posebne 
ter pri železniški postaji Velike olajšave, na podlagi katerih hi v

takih oddaljenih manjših krajih 
lahko nastavili honorarne poštarje 
iz vrst upokojencev1 ali invalidov.

★
STRUGE

Pred kratkim sem obiskal sorod
nike v S-trugah in se oglasil tudi v 
trgovini KZ. Toda ko sem vstopil 
v lokal, sem presenečen obstal 
pred prodajno mizo. Okrog peči je 
bila zbrana cela druščina, iz pogo
vora pa sem izvedel, da so to va
sovalci. Prodajalke so ble tako za
verovane v -pogovor, da me menda 
niti opazile niso, čeprav sem ob 
vstopu glasno pozdravil. Po dolgem 
čakanju, čeprav sem bil edini ku
pec, sem le dobil zaželjene stvari. 
Na pozdrav zopet nisem dobil od
govora, ker je prodajalka že spet 
bila med druščino in se. veselo sme
jala. Ne vem, če ni ta smeh letel 
celo name ? Obiskal sem že mnogo 
-trgovin širom Slovenije, toda kaj 
takega še nisem videl, ne doživel! 

Kdo je temu kriv?
Stanislav Špenko, KamnikAna Knavs
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73
Zdaj prideta v jamo Peter Kozjak in ci

gan. Usedete se k ognju na stran, kjer je 
bilo veliko drugih ljudi. Petrova gosposka 
obleka je Etorila, da so se zbrani kmetje je
li spraševati, kdo je to, in zmenili so se na
posled, da je gospod s Kozjaka. Ali kdo je 
oni, ,ki’ je prišel z njim? In pošljejo poslanca 
do gospoda Petra, naj se zglasi pri velikem 
o-gnju.

74
Kmetje vprašajo- plemenitega gospoda, kdo 

je le-oni človek, ki je prišel z njim. In ne
sramni Peter, ki je priliko izvohal, da bi 
cigana lahko uničil, reče: »Jaz ga ne po
znam; videl sem ga malo popred, preden so 
bili Turki prišli, in zdaj ga vidim zopet, ne
mara da bi -bil Turkom malo znan.« »Ogle
duh je!« reko brž oni in ogenj je švignil 
vsakemu iz oči.

75
Cigan je bil kmalu spoznal, kako je. Iz 

obrazov je posnel, da 'se nanj zbira oblak, 
da ga je Peter z lažjo izdal. Poskušal se je 
izmuzniti, toda brž mu pot zapro -ter ga 
cbstopjo z vzdignjenimi cepci. Zdajci se 
spne cigan pokonci, v roki se mu zasveti 
nož. Ali na mali padejo trije cepci in v ti
sti hip zazvoni ciganov nož, njemu iz rok 
izbit, po temi na tla.

76
Mnogo krepkih rok se stegne in podere 

silnega cigana na tla. Vendar vsi, kolikor jih 
je moglo okoli njega, imeli so dosti posla, 
da so -ga iztirali skozi ozko luknjo ven. Na 
jarku ga potem zavihte in visoko je plosk
nila voda, ko je cigan cepnil v sredo krnice.

Doli ob Krki je -dolgi splaval na suho ter 
se odpravil -proti Muljavi.


